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Portal et 

"""" 1 2004 ens ha duit el règal, entre d'altres, del reviscolament de 
l'ampliació del port. Del port esportiu, naturalment. 

Aquests grans temes, en què les magnituds econòmiques entabanen, són 
foc colgat. Ens poden semblar apagats, però tomen a prendre amb la més lleugera 
bufada de vent favorable. Ara havíem estat uns anys en què semblava aparcat, 
l'assumpte del port, com si els seus patrocinadors se n'haguessin oblidat. Però, 
pensa tu!, ja són aquí de bell nou, més decidits que mai, i ja han començat a moure 
cel i terra per tal que el projecte tiri endavant. 

Tots hem pogut fer-nos una idea de quines són les pretensions del promo
tor, el Club Nàutic. El fotomuntatge del projecte ha circulat per tot el poble i l'ha 
publicat tota la premsa de Ciutat, i no deixa espai al dubte. Si s'aprovàs, la zona 
compresa entre el port esportiu actual i sa punta de sa Cussa, passant pel Racó de 
ses Graneres, es convertiria en zona d'amarrament, esborrant del mapa un dels 
espais més característics del que queda de Cala Rajada. Així mateix, el braç exte
rior del moll de passatge actual, s'allargaria per donar redòs a les noves instal·lacions. 

Sabem que s'està gestant una plataforma, que seria la continuació d'aquella 
altra que ja es va endegar ell998, que encapçalarien la mateixa Confraria, amb el 
GOB. Amb tota seguretat, aquesta plataforma comptari<~ ilmh el suport i 1 'adhesió 
de nombroses entitats i particulars preocupats per la invasió i usdefruit d'espais 
públics per uns pocs beneficiaris, amb el consegüent deteriorament del mediambient 
i de la qualitat de vida de la resta de ciutadans. Ara falta saber què hi diran els 
distints partits polítics, cosa ben previsible en la majoria de casos. 

Ens espera, doncs, una temporada de batalles legals i informatives. Se'n 
parlarà molt, del port esportiu, en els propers mesos, i haurem d'escoltar molts 
d'arguments a favor i en contra. Estrictament econòmics, els primers; de tall 
conservacionista, els segons. Cadascú ja deu saber en quin equip vol jugar. Nosaltres, 
"Cap Vermell", procurarem mantenir una línia tan objectiva com sabrem, quant a la 
informació. No així pel que fa a l'opinió. Vàrem dir en el passat i reiteram avui que 
les Illes Balears ni necessiten més amarraments ni se'ls poden permetre. En el cas 
de Cala Rajada, el guany que se'n derivaria, si aquest arribàs a produir-se, de cap 
manera compensaria les pèrdues que suposaria per a la memòria ciutadana, per a 
la imatge turística i per a l'autoestima dels cala-rajaders. I aquestes, ja se sap, són 
coses que no es poden pagar amb doblers. 

* * * * * 
En un altre ordre de coses, no podem oblidar que som a pocs dies de les 

Eleccions Generals. ·r, una vegada més, és el nostre deure recordar als nostres 
lectors que anar a votar, a més d'un dret, és un deure que els ciutadans ens hem 
d'imposar si no volem que la nostra voluntat sigui segretada. Davant els 
aconteixements que s'estan produint en el Món, a 1 'Estat i a la Comunitat Autònoma, 
ningú no es pot mantenir en una indiferència irresponsable. La qualitat i la salut de 
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la democràcia passen per una participació activa dels votants, i aquesta acció consisteix a anar a votar, primer, i a fer 
un seguiment crític de l'acció dels polítics, després. Quedar-nos a ca nostra, en un cas i l'altre, és donar avantatge, 
precisament, a aquells que no creuen en la voluntat popular. 

***** 
Finalment, no podem paSsar per alt la gran pensada de l'equip de govern del nostre Ajuntament, a fi que 

siguem els usuaris els qui, de manera directa, paguem el soterrament de la línia elèctrica que ha d'abastir la futura 
estació transformadora de Capdepera. Aquesta és una actuació imprescindible per a un correcte subministrament, 
sense els sobresalts a què GESA ens està acostumant. En això hi estam d'acord. Però d'aquí a haver de pagar les 
instal·lacions privades d'una empresa privada que té beneficis i que, a més, exerceix monop~lísticament un·servei 
públic imprescindible com és el de l'electricitat, hi ha un món. 

No hi mancarà renou. 

Plaça 
des 

Si fiar 

port 
Com recollim en el nostre 

editorial, els responsables del Club 
~------------- Nàutic de Cala Rajada, en qualitat 

CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cà.la Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 

de concessionaris de l'explotació 

del port esportiu, han iniciat una 
campanya de contactes amb els 
distints partits polítics i amb entitats 
ciutadanes, amb la finalitat 
d'explicar el projecte d'ampliació 
de les seves instal·lacions.El pri
mer argument que exhibeixen els 
patrocinadors d'aquesta idea és el 
d'atendre la demanda de llocs 
d'amarrament, ja que a hores d'ara, 
d'uns 300 socis, només 125 en tenen 
un. Així mateix, una altra de les 
prèocupacions expressades pels 
responsables del Club Nàutic és la 
del termini de la concessió,- que 
acaba d'aquí a sis anys i que es 
veuria prorrogada amb l'execució 
de les obres d'ampliació. 

Segons les informacionsde 
què disposam, les formacions 
polítiques locals veuen amb mals 
ulls aquest projecte, i amb caràcter 
més o manco oficiós, ho han 
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expressat, excepció feta d'UCAP
UM. Aquest partit no vol dir res 
que no n'hagi parlat amb les seves 
bases. En qualsevol cas, si el Club 
Nàutic ha de complir la promesa de 
no tirar endavant si no compta amb 
el recolzament de tots els partits, a 
hores d'ara sembla que ho té magre. 

Nos altres, mes a mes. anirem 
fent un seguiment de la situació i 
aprofitarem, com feim ara mateix, 
per reivindicar una millora integral 
del funcionament de tota la zona 
portuària de Cala Rajada: 
reforçament del mur del moll de 
passatgers, funcionament adequat 
deis serveis per a transeünts, 
rehabilitació de les distintes 
instal-lacions ja existents, etc. 

Al fotomuntatge podem veure 
com quedaria, aproximadament, el 
port després de l'ampliació 
proposada. 

mercat medieval 
Ha començat el compte 

enrere del Mercat Medieval 2004. 
Aquesta quarta edició ja té dates: 
14, 15 i 16 de maig, i en tornaran ser 
els organitzadors "Estampida Me
dieval", sota la direcció dels 
coneguts Laura Tàpies i Marià Al
bero. Ja hi ha hagut els primers 
contactes amb els responsables 
polítics de l'equip de govern i amb 
els interessats a participar-hi. Com 
a novetat, enguany hi haurà un ta
ller de música vocal medieval que 
culminarà amb el concert de cloenda 
dei Mercat. 

marxa pel tren 
Si fos per l'entusiasme dels 

responsables de la Plataforma 
pel tren de Llevant, ja faria temps 
que aquest mitjà de comunicació 
hauria arribat a Cala Rajada. 
Però, de moment, tots els 
esforços no tenen cap més 
materialització que una marxa a 
peu i una trobada de la molta 
gent que creu en el tren. Pel que 
fa al Govern de les Illes Balears, 
està molt clar que no entra dins 
les seves prioritats, ni tampoc 
dins les del Govern de Madrid, 
que consideren més rendible in
vertir en autovies que no en 
trasnport públic. En tot cas, 
aquesta sisena Marxa pel tren 
de Llevant demostra algunes 
coses: la voluntat indomable de 
molta gent, el desig de cercar 
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alternatives a l'automòbil, l'aposta 
pel transport públic, l'alternativa a 
una política mediambiental deter
minada. 

El 18 de febrer es va fer la 
presentació de la Marxa i de les 
activitats paral·leles que es duran a 
terme. D'aquestes en destacam: les 
sessions fotogràfiques de Tarek 
Serraj, la darrera de les quals haurà 
tengut lloc aquest diumenge dia 7; 
el concursos de dibuix i redacció, 
amb el tren com a tema, entre els 
escolars de la comarca; el concert 
del grup "A 4 veus", en el Teatre 
d'Artà, el proper dia 20; el cicle de 
"flims" -pel·lícules amb el tren com 
a protagonista-que es pot veure a 
Artà i Capdepera (3, 10, 17 i 24 de 
març, en el cas del nostre poble); el 
concurs de fotografia; i l'exposici 
fotogràfica itinerant que s'haurà 

CAFETERIA 
Cala Rajada 

---T.E.G. S.L. 
{TECNOLOGIES ELÈCTRIQUES GABAWNES) 

100 "411ABAI.LIIIS 

INSTAL.LACIONS I REPARACIOIIS 
ELÈCTRIQUES 

CB 
CI. L'Agulla, 14 ·Tel. i Fax ; 56 39 27 ·CALA RATJADA 

OFICINA I TALLER: 

CJ. Ferrers (Polígon Capdepera)· Tel. i Fax : 56 42 53 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 
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pogut veure a Manacor, Sant 
Llorenç, Artà i Capdepera (del 20 
al27 de març, en aquest últim cas). 

Es preveu que la 
concentració en el poliesportiu de 
Capdepera, el proper dia 27, 
constitueixi tota una demostració 
ciutadana, de caràcter lúdic i 
reivindicatiu. Ja sabeu que els qui 
volgueu, hi podreu degustar una 
gran fideuà, cuinada per la 
Confraria de Pescadors, pel mòdic 
preu de 3 euros (heu d'apuntar-vos 
a l'Ajuntament). 

tunnel des vidriers 
El túnels dels Vidriers ja està 

encès. No s'ha calat foc, però 
gairebé. El passat dia 18 de febrer 
es va inaugurar la il·luminació 
d'aquest punt, amb la presència de 
la presidenta del Consell de Ma
llorca, Maria Antònia Munar; dels 
consellers d'aquesta administració, 
Antoni Pascual i Miquel Àngel 
Flaquer; dels baties de son Servera 
i de Capdepera, Damià Ripoll i 
Joan Ferrer, respectivament; i de 
nombrosos regidors i 
autoritats.Aquestes obres han 

suposat una despesa de 425.000 
euros, amb una potència de llum 
de 94.000 watts. 

concurs de piano 
Els dies 11, 12 i 13 d'aquest 

mes de març tendrà lloc la tercera 
edició del Concurs Internacional de 
Piano Vila de Capdepera, que després 
de l'èxit aconseguit en les dues 
primeres convocatòries, cerca la seva 
definitiva consolidació entre els millors 
concursos de tot l'Estat. 

Aquest certamen l'organitza 
l'associació "Art en Música" i, com 
deim, s 'ha anat fent un lloc important 
en les cites musicals no només de l'illa 
sinó a nivell internacional, d'acord amb 
els mateixos plantejaments de la 
convocatòria. D'any en any s'intenta 
millorar tots els aspectes organitzatius, 
per bé que les limitacions 
pressupostàries no permeten una més 
atractiva dotació econòmica dels 
premis. Els premis en metàl·lic 
d'aquesta nova edició van des dels 
100 euros (3r premi delir nivell), fms 
als 650 (lr premi del 5è nivell) però 
cal dcstàcar també els premis 
especials que se centren sobretot en 
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diferents ajuts, material i beques per a 
1' estudi de la música.La novetat 
d'enguany és que l'edat límit per poder 
participar-hi arriba fins els 26 a~ys, per 
als alumnes que participen en el5è nivell. 

teatre 
La programació del Teatre s 'ha 

canviat a causa de les eleccions del 14 
de març de 2004. Així, segons el full 
informatiu remès per la regidoria de 
Cultura, les obres previstes es faran 
atenent aquestes dates: 

- Viatge sense temps ... o tiem
po por todas partes de Aina Compte, 
se farà el disabte 27 de març a les 21 
hores 

- En concert, de les Sixters es 
farà en el mes d'abril (encara sense 
concretar la data) 

- III Concurs Internacional de 
Piano Vila de Capdepera es farà entre 
els dies 11 (concert inaugural), 12 i 13 
de març. 

- El rei Lear de William 
Shakespeare pel grup local Es Mussol, 
dies 18 i19, a les 21 hores; i dia 21 de 
març, a les 20 hores 

Jornades Comarcals 
d'Educació 

Els bades de la comarca de 
Llevant ( Artà, Capdepera, Manacor, 
Sant Llorenç i Son Servera) presentaren 
les jornades sobre "El projecte educatiu 
de ciutat", que se celebraran els dies 2 i 
3 d'abril. Aquestes jornades comptaran 
amb la participació d'experts en el tema, 
com Jaume Trilla, Aïna Calvo, J. Manel 
Martí i Pilar Simón. 

CLÍ 
DE 

ICA 
TAL 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments Cc. la. 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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Els projectes educatius de ciutat volen ser 
processos ciutadans d'intercanvi de punt de vista, que 
construeixin consensos obre propostes de futur, i volen 
ser també el marc de desenvolupament d'alguns projectes 
estratègics que tradueixin el consens en praxi ciutadana. 
Aquests projectes neixen de l'evolució de la idea de 
"Ciutats educadores", fomentant un projecte estratègic 
de ciutat -municipi globalitzador, integrador i transformador, 
on l'educació esdevé l'eix central. 

Els ajuntaments fan un crida a la participació en 
aquestes jornades. La inscripció és gratuïta i finalitza el 
proper dia 19 de març. 

rues 
Com estava anunciat, els dies 20 i 21 de 

febrer varen tenir lloc les rues de Cala Rajada i 
Capdepera, la primera d'elles molt amenaçada per 
una pluja que va estar a punt de fer-la malbé. Volem 
dir que el temps, un any més, no jugà a favor 
d'aquesta festa. Però potser hauríem de començar 
per parlar de les ruetes escolars, afectades 
igualment, tant en el cas de s'Alzinar com de 
s'Auba, per una meteorologia adversa, fins al punt 
que la de Cala Rajada es va haver desuspendre i es 
va reduir a una festa dins el mateix centre, el dilluns 
dia 23; en qualsevol cas, en un i altre cas, els 

GRUP MUNTANER - RIBOT, S.L. 
Antonio 1: Muntaner Pomar 

~lnUTI:RRE, 1 .... 
SEGUR OS 

CATALANA 
OCCIDENTE 

novomedic,.s .. a. 

POMPAS fUNEBRES 

/?,~~ 
P'G~queria 
T~t 971 s1 st .n 

C/. S'alzinar, 18-07580 CAPDEPERA 
Tel. 971 56 30 96- Tel. Móvil 617 39 29 29 - Fax 971 56 53 10 
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centres escolars varen esprémer la imaginació, amb 
unes disfresses plenes de color i de gràcia: s'Alzinar 
va presentar el tema dels jocs de taula com a nexe en 
comú de tots els grups (hi hagué moltes queixes per la 
manca de suport de la Policia Local), mentre que a 
s'Auba no hi hagué un motiu únic sinó que cada curs va 
oferir un tema dis tint. I tornant a les rues 11 grans 11

, hem 
de significar 'que la de Cala Rajada va ser vista i no 
vista, tant per la poca participació com pel recorregut; 
a Capdepera la cosa va estar més animada, amb més 
comparses i més expectació. A Cala Rajada hi havia 
programada una 11 batucada 11

, que no es va fer; a 
Capdepera, la festa en el poliesportiu va ser magre, 
per dis alguna cosa. 

Reflexió final: s'ha de replantejar aquesta festa, 
s'ha de parlar d'horaris, s'han d'oferir estímuls als 
participants, s'ha de recuperar l'esperit reivindicatiu i 
transgressor inherent al Carnaval... 
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Soterrament de linies 
Gesa-Endesa i l'Ajuntament de Capdepera 

sembla que han arribat a un acord per desbloquejar 
el contenciós que mantenen, provocat per la intenció 
del nostre Ajuntament en ple de no permetre la 
instaHació d'una nova línia aèria que és necessària 
per a incrementar la potència elèctrica i la construcció 
d'una subestació en el polígon. Així, en línies generals, 
es pretén que Gesa construesqui la nova subestació; 
que s'incrementi la potència en el municipi i que tots 
els cablejats se soterrin. Aquest projecte el redactaria 
l'empresa elèctrica i es duria a terme en quatre anys; 
en un principi les despeses anirien a càrrec de 
1' empresa i es preveu que es cobrarien amb els rebuts 
de la llum durant vint anys ... Ara s'elabora un estudi 
per trobar la millor fórmula per dur a terme els 
pagaments, que hauran d'aprovar en darrera instància 
1 'Ajuntament i el Govern. Als ciutadans només ens 
quedarà pagar, si així ho decideixen oportú els nostres 
representants. Per ara sembla que tots els partits 
polítics veuen amb bons ulls la idea, per bé que s 'haurà 
de veure com es materialitza. 
Des de Cap Vermell hi veim molts d'emperons; ens 
agradaria conèixer més detalls del projecte i que 
s'aprofitassin les síquies que s 'hauran d'obrir per dur 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera,37 tot un clàssic 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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a terme un asfaltat de carrer que és ben necessari i implicar 
Telefònica i altres empreses de telefonia i serveis per cable. Si 
no, ens podem fer a la idea que desapareixeran tots els cables 
de les façanes de les nostres cases i que després no sigui ~ixí. 
A més, s'hauría d'imposar que tot nou traçat o reformes de 
línies elèctriques o telefòniques fossin subterrànies a partir d'ara. 

No sabem com s'ho fan però sempre acabam pagant 
més. 

eleccions 
A l'hora de tancar aquesta edició, els actes electorals 

que s'havien celebrat en el poble havien estat: Presentació, 
amb pa amb oli inclòs, de la candidatura de "Progressistes 
per les Illes Balears", amb una nodrida assistència de 
públic (20 de febrer); aquesta mateixa coalició va fer un 
míting de campanya el passat dia 6, en el Teatre Munici
pal; en tots dos casos es va comptar amb la presència de 
Cecili Buele, Miquel Àngel Llauger, Manola Càmara i 
Nanda Ramon, amb el suport dels regidors locals Maria 
Orts i Mateu Garau. De la seva banda, el PP va organitzar 
un dinar el passat, amb 200 assistents, el passat 22 de 
febrer, amb la presència de Maria Salom, Joan Flaquer, 
Carlos Ripoll, el batle Joan Ferrer, i els regidors Antoni 
Mir, Maribel Vives i Pilar Garcia; així mateix, les joventuts 
d'aquest partit oferiren un acte en el Teatre, el dia 5. 

didàctica de l"arxiu 
Sota el títol d"'El paisatge urbà a Capdepera", l'arxivera 

de l'Ajuntament, Maria Massanet, amb la coHaboració de Gori 
Reixach, ha oferit, entre el 17 de febrer i el 4 de març, un cicle 
de conferències i visites guiades referides al paisatge urbà del 
municipi. 

Durant els segles els arxius han romàs com a llocs 
d'investigadors i erudits. Aquests darrers anys hi ha un augment 
considerable de ciutadans que exerceixen el seu dret a la 
informació. És dins aquest context on se situen les iniciatives 
d'obrir-se a diferents experiències didàctiques, per tal de mos
trar la interrelació documentació i vida quotidiana. 

A l'arxiu es guarda la memòria del poble, per això és 
referentinsubstituible a 1 'hora de llegir el present. La documentació 
gràfica que custodia 1' arxiu municipal permet interpretar el 
paisatge urbà destriant els elements que s'esdevenen icones del 
nostre entorn. Aquest cicle ha tractat tres grans blocs temàtics: 
Capdepera, Cala Rajada i les urbanitzacions. Els continguts, com 
dèiem, s 'han exposat en dues sessions: una de teòrica en què s'ha 
pogut veure exemplars de documentació custodiada a 1' arxiu 
municipal, i una altra de pràctica que ha consistit en una visita 
guiada pel municipi. 

sanitat 
La consellera de Sanitat, Ana Castillo, va ser al nostre 

municipi el passat dia 16 de febrer, on visità els dos centres de 
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salut. No es va comprometre en el tema d'un servei 
pennanent d'ambulància, ni en la millora del servei de 
pediatria, ni en res de res. Simplement, i encara per boca 
d'un col·laborador, va recordar els serveis ara existents, tots 
ells com a resultat del govern anterior. Això és, que els 
polítics d'alta graduació es deixen veure, adesiara, però no 
es pot dir que la seva presència sigui sinònim de realitzacions 
efectives. Visites de compromís, se'n diu d'això. 

creu roja 
L'Assemblea Local de Capdepera de Creu Roja 

Espanyola és qui, mitjançant un conveni de coHaboració 
amb l'Ajuntament, s'encarrega de les feines i de la gestió 
del centre de dia de Capdepera. D'ençà que el centre obrí 
les seves portes, el maig passat, h~ ha hagut una forta 

evolució, tant pel que fa al nombre d'usuaris de tots els 
serveis que s'ofereixen des del centre com pel que fa a les 
diferents activitats que s 'han anat introduint per a millorar 
aquests serveis. Tot plegat, ha estat presentada a 
l'Ajuntament, per part de Creu Roja, una memòria que recull 
l'activitat de tots i cada un dels serveis socials que 
s'ofereixen. El document recull les estadístiques d'evolució 
dels programes següents: 
- Centre de dia: maig: 6 I desembre: 15 
- Acompanyament per a persones majors o discapacitades 

coaMADO 

Cl~/N Ol~VER 
che que bo ! ! ! 

Amalia Garcia 
Nova secció de fruites i verdures 

Ca vostra f 

www. canofiver.es 
e-mail: cano[iver@terra.es 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
· comandes 

Telèfon i fax 971 565 329 · móbil636 01 0118 

Dilluns a dissabte 
De 8,30 a 13,30 i de 16,30 a 20,30 h. 

Diumenge tancat 
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que necessiten sortir per anar al metge o a fer gestions 
diverses: 25 sortides durant el2003. 
-Repartiment de menjars diaris 
-Repartiment de menjar de la Unió Europea 
- Teleassistència domiciliària. 
- Ajudes tècniques 

S'ha de dir que els usuaris i familiars valoren molt 
positivament els serveis dispensats i han sol·licitat que el 
Centre de Dia ampliï la seva cobertura als dissabtes i que 
augment les hores d'atenció fins a les 7 de l'horabaixa. 

d. ot 
A correcuita, l'Ajuntament va convocar un 

plenari, el passat dia 25, per tal d'aprovar les 
al·legacions que s'havien de presentar a les Directrius 
d'Ordenació del Territori. Aquestes al ·legacions 
havien estat tractades en distintes comissions 
informatives i s'havien anat consensuant per l'equip 
de govern i l'oposició, de manera que en el ple 
esmentat s'aprovaren per unanimitat. 

Del que aprovà el ple en destacam: 
- Eliminació de l'ATC (àrea transitaria de 

creixement) devora el camp de futbol, en no ser 
considerada apta per a aquest tipus de creixement; a 
canvi es proposa situar-la a la falca entre la variant 
de Capdepera i el carrer Baltasar Coves, i a la zona 
compresa entre el carrer Roses i l'esmentada variant. 

- Eliminació de l'ATH (àrea transitòria 
d'harmonització) ul voltant del puig C~.:gucr, espai 
aquest on es considera que no s'hi han de fer 
operacions d'esponjament, reconversió i dotació 
d'equipaments. 

art emergent 
Entre ell9 i el29 de febrer, a can Creu d'Inca, es 

va presentar a Capdepera l'exposició Art Emergent 11, una 
mostra itinerant que, amb distints artistes, ja vam poder 
veure l'any passat. Va presidir la inauguració de la mostra 
el batle, Joan Ferrer, i, per dir la veritat, hi assistí molt poca 
gent. El comissari, Joan Carles Gomis, en féu la presentació. 

Jaume 
Canet, 
Carles 
M o 11, 
Martí A. 
Monjo i 
Ana Ca
muñas, 
Ra fe 1 
Perelló, 
Ai na 

Perelló, Blanca Pérez-Portabella, Eliana Perinat, Joan M. 
Arrom Sasai, Favian Schalekamp i Joan Vallespir són els 

en aquesta ocasió ens acostaren la seva obra. 
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A mi, amb motiu de l'article del mes passat, m'ha 

passat una cosa semblant: distintes persones, des de punts 

de vista divergents, m'han animat, o m'han criticat, per la 

meva ferma actitud davant l'imperialisme catalanista que 

ens volen imposar i per la meva defensa de la modalitat de 

llengua "baleà". Ja veis si ho és trista la vida. Ara he 

d'explicar l'acudit. Després de més de vint-i-tres anys 

d'escriure en aquesta revista i d'intentar fonamentar una 

línia de pensament que jo creia coherent -i, per tant, 

entenedora-, resulta que ara he d'explicar l'acudit. 

Procuraré que 1' explicació no deixi escletxes al 

dubte: el meu article del mes passat pretenia ser una pura, 

simple i grollera burla de les "modalitats". Res d'ironia, ni 

de causticitat. Volia ser groller, i punt. Volia riure'm de la 

conselleria d'Educació i Incultura i dels set puntals que 

1' aguanten. Volia fer befa dels qui invoquen el binissalemer 
Una de les coses més doloroses que li pot passar 

o l'andritxol en nom d'una tal Maria Aguiló. I com que no 
a un aficionat a contar acudits, és haver-los d'explicar, en 

pretenia ser subtil, i no creia haver-ho estat, em pensava 
veure que 1' auditori no ha rigut. O els seus acudits són 

que ho entendrien fins i tot les pedres. Pero, no, no va ser 
molt dolents, o és ell que els conta malament. 

A~~ T~ ,J,'ot~ 
-1)~ )}0tM4 

- T-c¡.cf'l4~ 

-~kp~~ 
- l),uo~ 

F~~ H-cll-~ 1~ 
Sd~H~~-~ 
J-o~ H~ ~-~ T~J.'o.p. 

C4A R~ -07S10 <I~ ~,22 
1d.: 171 S6S72lf fM-: 171 g1g301 
-t-~: ~@ <:/..v-4 

~- O?S?O <I~~~' SS 
1.d/FM- 171 gJSOlf1 

així. 

En fi, que volia fer riure i, pel que veig, he fet rialles. 

N'hi va haver que s'agafaren les meves paraules en el seu 

sentit literal i ara he hagut d'explicar l'acudit. 

A veure si ara s 'ha entès. 

* * * * * 

I ara, parlem de "modalitats" amb tota seriositat. 

Exigesc a la Conselleria d'Educació i Incultura 

que, en els futurs plans d'estudi, apliqui el mateix criteri al 

català que el que aplica al castellà, pel que fa a "modalitats". 

Exigesc a tots els qui exigeixen "modalitats" 

balears, que em diguin exactament quines són aquestes, i 

quines no es contemplen en els plans d'estudis actuals. 

Als meus alumnes sempre procur de fer-los veure 

la diferència entre llengua estàndard i registres dialectals. 

I, sobretot, procur que tenguin molt clar quan i com usar 

l'una i els altres, depenent de la situació, del context i de la 

intenció. "Noltrus" o "cotxu" estan molt bé, en la nostra 

relació diària, però no ho estarien en un text o un discurs 

formals. De la mateixa manera, formes com "mu güeno" 

o "Madriz" deuen ser normals en els usos habituals de 
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molts de castellanoparlants, però aquests mateixos parlants amb el valencià. És a dir, que l'estàndard, en ser el re

se les estalvien en les formes escrites o en intervencions gistre adequat per a usos públics, adreçats a tot tipus de 

orals no coHoquials. receptors, independentment de procedències 

La llengua estàndard o formal contempla, a més, la geogràfiques, socials o generacionals, agafa de cada 

possibilitat, que jo mateix practic i recoman, d'emprar, en varietat els elements que es consideren útils per al conjunt 

cada comunitat, aspectes fonètics, morfològics i lèxics propis. de la comunitat lingüística. 

Per a Balears, estan acceptades, fins i tot en els registres L'estàndard no és sinònim de llengua correcta, 

més cultes, les nostres particularitats relatives a qüestions sinó de varietat apropiada èn aquells usos públics o 

com el vocalisme neutre en posició tònica tan característic formals que he dit. Hi ha molts d'elements dialectals 

d'aquí, la flexió verbal pròpia i, evidentment, els elements que són genuïnament catalans, balears, mallorquins o 

lèxics que, essent de tots, són més usuals a les nostres Illes. gabellins, correctes i adequats en les varietats pròpies 

dels usos privats i informals . En les societats 

normalitzades, com ara la castellanoparlant, en les quals 

1' estàndard ha tengut una presència normal 

(ensenyament, mitjans de comunicació ... ), les persones 

parlen de manera espontània la seva varietat dialectal, o 

bé l'estàndard, segons quina sigui la situació. En el nostre 

cas, en canvi, encara hi ha vacil·lacions i interferències, 

quan no un evident rebuig a tot el que no coneixem i no 

forma part del nostre localisme més restrictiu. 

En la parla de cada dia, evidentment, que 

cadascú s'ho faci com trobi o sàpiga. Com passa amb 

totes les llengües, d'altra banda. No en mancaria d'altra. 

La varietat estàndard, a l'hora de rebutjar formes Però, devers la Conselleria d'Educació i Incultura, com 

dialectals que no es consideren adequades per a usos que es veu, això no els basta. Amb maquiavèl·liques 

han d'assegurar la comprensió entre tots els parlants, no intencions-divideetimpera-,hand'embullarfilenun 

només ho fa en relació al dialecte balear, sinó a tots els aspecte que ja hauria d'estar superat. 

dialectes. No s'accepten formes barcelonines, o del català Ho duran a la consciència. Si és que en tenen. 

central, com la neutralització "o/u" (bunic, macu), ni la 

netralització "b/v" (Balència), ni les combinacions pronominals 

com "duneu-se'n" (per donau-nos-en), etc. I el mateix passa 

'Z)~ 

LLEVANT 
Articles de menatge 

Li feim la seva pintura, en 
qualsevol color, en cinc minuts 

carrer sa Serreta,12 
07590 Cala Rajada 

telèfons. 971.818.945 
971.819.209 

Jaume Fuster i Alzina 
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carrer major, 49 - tel. 971-56 41 91 
CAPDEPERA - MALLORCA 
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Naixements 

Agenda de la Vila 
desembre 2003 

dia 1, José António Estevez Ferrer de Francisco i Catalina Dolores 
dia 5, Gabriel Pérez Otero de José i Maria del Carmen 
dia 1 O, Abel Cruz Granados de Juan i Lidia 
dia 1 O Àlez-Gonzalo Barantes Kuijper de Juan Luís i Eveline 
dia 12, Eloy García Gonzalez de Juan Luis i Maria del Rocio 
dialS, Araceli Alameda Cano de Juan i maria de los Dolores 
dia 19 Carol Mir Roj as de António i Matisa 
dia 22, Jonathan Pastor Cuenda de David i Vanessa 
dia 23, António Ramórt Ramos Gheghe de António Ramón i Aina Nicoleta 
dia 24, David Alejandro Garau Malpesa de Esteban i Emma 
dia 27, Toni Salvador Mayol Bordoy de Jaime i Margarita 

Noces 
dia 30, Pedro Fi:ancisco Fernandez Ruiz amb Angélica Paola Buitrago Rios 

Defuncions 

dia 8, Joan Morey Llabrés (1.911) 
dia 22, Andrés Pozo García (1.975) 
dia 25, Margalida Esteva Amorós ( 1.908) 
dia 29, Dietrich Otto Machalz (1.933) 

•••• ••••••••••••• • ••••••••••••••••••••••• ai, tomeuet! 

$-àcies senyor Aznar, gràcies senyor Mates. 

Pep Terrasa 
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• • • • • 

Gràcies per recordar-me qui som. Gràcies per 
recordar-me que vol la dreta d'aquest país, 
d'aquesta terra. Gràcies per mostrar-vos francs, 
sense caretes, amb la veritat dels fets per envant, 
ferms davant l'evidència ... Per molt que els vostres 
assessors d'imatge, dels columnistes i editorialistes 
afins, intentin desdir-vos, justificar actes i 
decissions "errònies", vosaltres ens mostrau tot el 
llautó. Sóu únics, teniu la raó absoluta, la veritat 
és vostra. O pensam i actuam segons els vostres 
dictats o som marginals, radicals, ridículs i 
menyspreiables. Si algú difereix , malgrat sigui una 
ratlla, del vostre discurs no dubtau en fer-li blanc 
de befa o assetjament mediàtic... Heu aconseguit 
un elevat grau de crispació social, però això vos 
dona vots i el poder que vos donen ho justifica tot. 

CI. Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 

Gràcies per tornar a dur el pa a les nostres cases, 
no ens ho mereixem! 

Fax 971 56 54 61 
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Conversa amb ... 

Bartomeu Massanet Nebot "Carbó" 

_ --Enguany el Premi C.ap Vermell correspon 

al Centre Cultural Banda de Música. Les 

institucions són el cos, la forma que pren la tasca 

desinteressada i constant d'unes persones que 

fan possible la singladura. Per a tots aquells que 

ja hem consumit mig segle, la banda de música 

tenia una ànima: mestre Bartomeu Massanet. 

Les dates canten, ho diuen tot: cinquanta-quatre 

anys de músic i trenta-nou de director. 

- Mestre Tomeu, com començàreu a viure 
la música? 

- Quan es casà na Bet Ladària de cas Cego 
· Pcrrcr amb en Toni Porreres varen ésser veïnats al 
carrer de Son Magdalè. El Cego Ferrer era violinista, 
guitarrista i també tocava i afinava pianos, donava 
gust veure' 1 tocar i afinar. Allò que 
més m'impressionava era com 
tallava les graneretes amb un tallant 
gros. Essent cec manejava un tallant 
i amb un cop sec, just devora la mà 
que aguantava els espusims, els 
tallava d'una manera perfecta. 

Ell me va ensenyar a tocar 
guitarra i no sabia solfa, tocava de 
sentit. El seu germà, mestre Fran
cisco, cada vespre sonava el 
bombardí i jo hi anava a sentir-lo. 
Després me va ensenyar solfa, ja 
era el temps del Moviment. Cada 
mes pagava sis reials per les classes. 

- I quan compràreu el pri
mer instrument musical? 

-Llavors hi havia molts pocs 
instruments. Em trobaren un baixja 
molt vell i el vaig utilitzar després 
d'arreglar-lo. Anava a solfa amb el 
meu sogre, en Miquel Llull Pi! ·li tu. Llavors tampoc hi 
havia meto des per aprendre a tocar; apreníem 1' escala 

de do i 1 'escala cromàtica també uns quants exercicis, 
i ja podíem sortir a tocar amb la banda. La primera 
peça va ésser una marxa funebre "La última ofren
da", amb sis bemolls, és a dir, complicadíssima. 

- I durant el servei militar que féreu? 
- Per poder triar on fer el servei em vaig 

presentar voluntari amb desset anys. Llavors ja 
tocava un poc el clarinet. Me va correspondre el 
Regiment d'Infanteria 47 del quarter del Carme; 
aquella banda militar era molt bona perquè en aquell 
temps havia arreplegat molts agregats valencians i 
catalans que tocaven molt bé. Vaig passar molta 
pena de tocar en aquesta banda. 

- En aquella època era molt normal que 
els joves que tenien aspiracions en el camp de la 
música entrassin a formar part d~una banda 
militar. Vós també vàreu reenganxar a l'exèrcit? 

- Vaig continuar a la banda militar i 1' any 
1946 el tio Miquel Pascual em donà 
1.100 pte s per comprar un clarinet 
de segona mà; era el primer 
instrument un poc bo que tenia i que 
vaig pasar gust de tocar amb la 
banda del regiment. En aquell temps 
em vaig presentar a unes oposicions 
per ocupar una plaça de tercera 
assimilat a cap, i les vaig guanyar, 
però tenia un sou magre. 

- I això vos va fer abandonar 
l'exèrcit? 

- No. Vaig seguir estudiant 
solfeig i armonia amb en Bartomeu 
Oliver Martin, que era un músic de 
primera del regiment d'Inca. Aquell 
home havia deixat la banda quan en 
Manuel Azaña, essent ministre de 
la Guerra (1931-1933) va fer una 
llei que permetia als militars passar 
a la reserva conservant la paga; 

aleshores en Bartomeu Oliver aprofità 1' ocasió i es 
retirà per dedicar-se a I' ensenyança de la música. 



conversa 

Sempre vaig estudiar amb n ' Oliver. Una vegada 
n'Oliver i jo férem un concert a ca'n March. N'Oliver 
havia dedicat una peça, una barquerola anomenada 
"Cala Agulla" a n'Elionor Servera. N'Oliver va diri
gir una part del concert i jo l'altra. Aprofitàrem 
1 'ocasió per parlar amb la senyora Elionor d'organitzar 
una banda amb instruments nous per a trenta 
components, i ella posaria el capital i amb els interesos 
s'havien de pagar les despeses de la banda. Sense 
saber els motius aquell projecte, se'n va anar en 
orris. Vaig estar a Palma cinc anys tocant amb el 
regiment. A últims de 1949 vaig tornar a Capdepera 
perquè no m'aprovaren la sol·licitud de reenganx. 
Aquesta manera de tallar les meves aspiracions 
m'afectà molt i vaig estar un any sense tocar, l'únic 
any de la meva vida que he tengut la música margi
nada. 

- Ja sou a 
Capdepera, i llavors 
què féreu? 

-L'any 1950 hi 
havia una banda en el 
poble i el director era 
en Toni Oliver Duro . 
Al poc temps s'obriren 
les coves d'Artà i dels 
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mera vegada a les Falles; vaig estar molt content i ho 
repetírem uns anys més . En temps de n'Enric Pastor 
hi tornàrem dues vegades i després amb en Ximo, una 
altra. 

- També vàreu ser uns dels fundadors de 
l'actual Centre Cultural Banda de Música. 

Hi vaig fer molta feina. Organitzàrem dos 
certamens nacionals de bandes, i férem molts de 
socis. Creàrem l'Escola de Música, de la qual han 
sortit músics molt bons, com na Catí Ribot i na Catí 

Hams i ell deixà la ban- Terrassa. Enviàrem els alumnes a examinar-se al 
da per tocar a dites conservatori i aixó millorà moltíssim la qualitat dels 
coves; llavors ja músics. 
començava a venn - Com vos trobau ara? 
turisme. Quan se'n va -La meva activitat música! acaba; prest faré 
anar en Toni Oliver vuitanta anys. Actualment no pas gust de tocar. He 
celebràrem unes tocat des dels quinze anys. La música ha de provocar 
eleccions internes sentiments i l'has de viure. Avui en dia totes les 
m'elegiren director. bandes toquen les mateixes peces, però no és la 

Quin 
recorregut ha fet la 
banda en aquest 
caramull d'anys que 
n'heu estat director? 

- Devers els 
anys setanta la banda va entrar en decadència. Un 
any 1' ajuntament no ens va manar cap feina; únicament 
férem allò que ens encarregava la parròquia. En 
temps d'en Bartomeu Flaquer Moll Cabriel tornaren 
a aixecar el cap. 

- També heu viscut molts anys bons, amb la 
banda! 

-Essent director (any 1987) anàrem per pri-

música que jo sent ni em diu coses . La música ha de 
servir fonamentalment per fer cultura i entenc que 
actualment la música ja no té aquest sentit. 

La conversa s 'ha allargat durant unes 
hores. Sobre la taula hi ha algunes fotografies, 
partitures i programes d'actuacions de la ban
da. Al nostre entorn, nombrosos instruments 
musicals: una bateria, un bombardí, una 
guitarrra i altres instrument guardats als 
respectius estoigs. Sobre una cadira que quedava 
buida hi hem col·locat una fotografia emmarcada 
d'una de les glòries locals de la música: Miquel 
Amengual. El temps del qual disposàvem s 'ha 
esgotat i ens acomiadam. 
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Conversa amb 

Llucià Serra Bonnín 
president del CC Banda de Música de Capdepera 

En Llucià Serra és l'actual president del 
Centre Cultural Banda de Música de Capdepera. 
Home vinculat a la banda des de la infantesa fou 
membre fundador de l'associació que presideix i 
té el mèrit d'haver-ne assumit la responsabilitat 
en un moment difícil. 

- Quan començà la teva vida musical? 
- Devia ser l'any 1964 i tenia 11 anys quan 

l'home en Mateu Orpí Xerubí me va convidar a to
car la caixeta de la banda. Unes quantes vegades 
m'he desvinculat de l'agrupació -la més llarga va 
durar uns deu anys. 

- Com està la banda en aquest moment? 
- Estic molt content de la marxa de la banda. 

Són uns moments dolços i recollim la tasca feta per 
1' escola de música. Actualment comptam amb trenta
quatre músics. 

- Quins són els projectes més immediats? 
- Un dels objectius prioritaris és reunir i convidar els antics 

membres de la banda a fer un concert conjunt. Actualment hi ha 
molta jovenalla i no ens podem plantejar segons quins projectes; hem 
de deixar passar un temps, per exemple per anar a les Falles, ja que 
en el futur hi volem tornar a participar. Seguirem organitzant ball de 
sala, assistint als festival de bandes i prenent part en totes les festes 
locals: Reis, Sant Antoni, la Rua, Setmana Santa, ... 

En els darrers anys l'Ajuntament ha assumit totalment 
1' organització i finançament de 1' escola de música i de la bandeta 
infantil. La banda no podia fer-se càrrec d'una infraestructura musi
cal que havia organitzat, però que ja ens superava. 

L'elecció del director ha estat del tot encertada! 
En Joan Ramon ha sabut captar les idees de la junta i ens 

compenetram molt bé, Ens interessa fonamentalment que els músics 
es trobin a gust amb la banda i tocar allò que ens motiva, però també 
entenem que heip. de respectar els interessos musicals de tots. 

Compartim l'opinió d'en Llucià sobre els moments dolços 
que viu la banda i la gran contribució que fa a la cultura local, 
a la participació ciutadana i al desenvolupament de la nostra 
societat. 
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PLENS D'HISTÒRIES 
Crònica ordinària de.] O de febrer de 2004 

La veritat és que no sé com he d'envestir la 
crònica d'aquest plenari perquè el lector no s' avorresqui 
tant com ho vàrem fer els assistents al deplorable saló de 
sessions el passat 10 de febrer. Sempre m 'he queixat de 
com són d'avorrits i poc dinàmics els plens, però aquest, 
de moment, els guanya a tots, va ser esborronador. Però 
bé, la crònica s'ha de fer i intentaré que escrita sigui més 
divertida que en directe. 

La primera discussió de la nit la protagonitzà Maria 
Orts, d'EU, a propòsit d'un informe sobre tarifes d'aigües 
d'una de les empreses locals. Na Maria demanà que la 
regidoria de Medi 
Ambient adjuntàs una 
proposta de tarifes 
progressives , o sia, a 
major consum major preu. 
Desgraciadament, la 
proposta no va prosperar, 
però no cal perdre les es
perances, tard o d'hora Les 
tarifes progressives arri
baran. 

El PSM va aconseguir que tots els partits, manco 
el PP, rebutjassin les darreres mesures lingüístiques que el 
conseller F iol vol imposar (equiparació nivell C en acabar 
4t d'ESO; que els pares triïn la llengua; el tema de les 
modalitats; el bilingüisme mal entès del PP). De moment, 
la contestació a aquestes mesures és molt forta, hem de 
tenir l'esperança que no puguin suportar la pressió i no 
les arribin a aplicar mai. La inclusió del "valencià" com a 
llengua diferenciada del català a les escoles oficials 
d'idiomes també va ser rebutjada pel mateix marge de 
vots. Gràcies a Déu, la majoria municipal no qüestiona la 
unitat de la llengua catalana. La creació d'una ponència 
per la reforma de l'estatut proposada pel PSM va ser 
aprovada per unanimitat i la demanda per dur a Capdepera 
una exposició fotogràfica sobre els represaliats i exiliats 
republicans de la Guerra Civil i del règim franquista també 
va ser m lt ben acollida i aprovada per tots els grups. Tot 
el paquet de mocions presentades, aprovades; tot un èxit 
del PSM. 

Una de les moltes atribucions que té el batle és 
la de delegar poders als regidors que mereixin Ja seva 
confiança i es veu que en Muòtaner és lm d ' aquests 

regidors que n'hi mereixen molta, ja que a cop de decret li 
va delegar l'atribució per poder atorgar les llicències 
d'obres menors, llicències que fins ara eren competència 
de la comissió de govern formada per cinc regidors. 
Evidentment, aquesta mesura no va agradar a cap grup 
de I' oposició, essent UCAP-UM el que que va insistir més 
a criticar la desafortunada decisió del batle. Aquest punt 
no es votava, simplement se'n va donar compte. Ja ho 
sabeu, si ho teniu bé amb en Muntaner ara és el moment 
de demanar permisos. 

En la part de control, com sempre iJCAP-UM va 
,...,...~,.....,""' ser l'encarregat d'iniciar els 

]¡R;~n~~ precs i preguntes. En Pep 
~·;;¡¡Ltii>J·Lo........, Serra continua avorrint molt, 

hi posa poca energia i poc 
entusiasme. Poca cosa a des
tacar de la seva intervenció. 
Molt tímidament va demanar 
explicacions sobre la 
denúncia feta pel.P.P sobre la 
deixadesa de 1' anterior equip 

de govern UCAP-PSOE en la tramitació de l'expedient 
sobre les obres del camí de les Pites, en què èls culpava 
del retràs que duu aquest projecte. Però Joana Aina 
Flaquer, anterior regidora d'urbanisme, va treure el nirvi i 
es va enfrontar amb el batle, ho va fer amb proves i 
arguments i el va fer callar. Li va guanyar la partida. 

El PSOE ens va sorprendre amb un canvi de 
portaveu. En Climent Alzina va ser l' encarregat de for
mular els precs i preguntes. Ja havia dit a cròniques 
anteriors que en Ferran Peñalver era fluixet, tal vegada 
aquest sia el motiu de canvi de portaveu. Però bé, en 
Climent tampoc és cap filigrana i així ho va demostrar. 
Com sempre, el PSOE està especialitzat a fer preguntes 
a les senyores regidores del PP. Va començar en Climent 
amb una pregunta sobre el funcionament del PAC i sobre 
les queixes dels usuaris sanitaris: el que la regidora va 
contestar i res és el mateix. El nou plec de condicions de 
la ràdio municipal i l'ampliació del club nàutic també són 
dos temes que preocupen el PSOE. El plec s ' està 
redactant, contestació fixa en aquests tipus de preguntes, 
sigui quin sigui el partit que governi. Sobre el posicionament 
del PP en L'ampliació del Club Nàutic no vaig aconseguir 
aclarir res, molt d'embullar la troca i poca cosa més. 
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En Mateu Garau, del PSM, venia amb l'escopeta ben 
carregada. Va demanar sobre la depuració terciària; sobre les pases 
que el consistori està fen per no quedar-nos sense una farmàcia 
(la de son Moll); sobre el nou plec de condicions de neteja viària 
que de moment està aturat; sobre l'agenda local21, on tampoc es 
fa res; sobre els pluvials de Vila Roja tan enaltits per Muntaner en 
el seu programa i que s'estan convertint en un projecte xapussa; 
sobre el retard dels pressuposts tan criticat en anteriors legislatures 
per l'actual equip de govern PP-Es Grup; sobre la tardança del 
conseller Font en la retirada dels arbres caiguts, també tan critica
da quan governava el Pacte de Progrés. Però el que Mateu Garau 
va criticar en un to bastant burleta va ser el fet que el batle i el 
regidor de policia, Antoni Mir, pujassin el dia dels Reis al balcó de 
la Sala a tirar caramels; en Mateu els va dir que més que reis 
mags els veia com als reis del mambo i que deixassin de polititzar 
les festes que són patrimoni de tothom i no només del PP. Ja per 
acabar, Garau es guardava una darrera carta per jugar, la del camp 
de golf de son Jaumell. Pareix esser que el promotor continua 
insistint en la costrucció d'aquest camp de golf. Però el que im
porta en aquests moments és saber si el projecte comptaria amb el 
suport de la majoria municipal, i en aquest sentit es va dirigir al PP 
i a Es Grup; aquest darrer va dir clarament que no hi està a favor, 
però el PP va començar a embullar la troca altra vegada i al fmal 
no va dir res. D'UCAP-UM tampoc sabem el que pensen, però 
possiblement, si segueixen les pautes del seu partit a Palma, no hi 
estiguin massa en contra. Tanmateix, aquest serà un tema que 
ben segur durà molta feina a 1' oposició i a la plataforma que en el 
seu dia ja es va fonnar en contra del projecte. 

Maria Orts, d'EU, també te una especialització, i és la 
d'interrogar en Muntaner i fer-li pujar el to de veu a cada plenari. 
He de reconeixer que el sap posar nerviós. Els expedients de dis
ciplina urbanística, els edificis il·legals i fora d'ordenació són 
qüestions que plenari rere plenari se li demanen a Antoni Muntaner, 
sense que, de moment, hàgim pogut aclarir res. Pareix esser que 
no hi cap llistat d'aquests edificis i per tant existeix un 
desconeixement aparent per part del regidor de tom. Com a 
conseqüència d'aquest aparent desconeixement, Maria l'acusa, i 
amb motiu, de no complir amb les seves obligacions com a regidor 
d'urbanisme, cosa que enfurisma notablement a Muntaner. Però 
tambè va demanar sobre una minva d'ocupació de via pública en 
segons quins trams del passeig marítim; sobre la poca feina que 
es fa en reciclatge, per no dir cap ni una; sobre el nefast servei 
d' Aumasa. I com no, Maria Orts també està ansiosa de rebre el 
pressuposts per poder estudiar -los sense presses i també els reclamà 
com havien fet quasi tots els partits de l'oposició. 

Bé, com he dit al principi, va ser un plenari per oblidar, fat, 
avorrit, on el regidors de l'equip de govern demostren, amb una 
gran dosi de sang freda, que no s'inmuten per a res. L'únic que 
varem poder aclarir és que tot continúa igual, com qüasi sempre,i 
que molt han de canviar les coses perque els tres anys i poc que 
queda de legislatura aquest municipi sofreixi cap canvi visible en 
positiu. A mi, personalment, no em decepcionen, no esperava massa 
més d'aquests polítics que ens governen. 

C.B.F. 

COlVIUNICAT 
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Reunits els membres del Cabildo de 
la Confraria de Pescadors de Cala Rajada 
per tractar 1' assumpte del projecte 
d'ampliació del Club Nàutic, decideixen, per 
unanimitat, mostrar la seva disconformitat 
davant 1' esmentat projecte, i exposen les 
següents raons: 

1. Cala Rajada entra dins el projecte 
de Reserva Marina sol·licitat per la mateixa 
Confraria, per la qual cosa no hi té cabuda 
una ampliació del port esportiu. 

2. La futura gestió per part del Club 
Nàutic de la part del moll actual on ara ama
rren les barques de pesca transeünts, fins ara 
pública, suposarà que aquestes barques que 
es troben en trànsit hauran 
d'abarloar-sedamunt les embarcacions de 
pesca locals, amb el consegüent augment de 
trànsit nàutic i en perjudici de 1' espai fins ara 
emprat pels vaixells d'arrossegament. 

3. La renovació de l'escullera vella, 
per evitar els mals i desperfectes que cau
sen els temporals de Llevant en el sc_ctor 
pesquer, reivindicada des de fa molts d'anys, 
no se soluciona, tot i ser un tema prioritari. 

4. Amb l'ampliació del port, aquest 
es converteix en un canal on l'entrada d'aigua 
provocada per rissagues i temporals serà 
perillosa per a les embarcacions. L'únic lloc 
on ara mor la mar quedarà anul·lat, i la prova 
la tenim en les darreres obres fetes en el port, 
que han empitjorat la situació. 

5. Es produiran problemes 
d'aparcament i de trànsit rodat en el port de 
Cala Rajada, amb un increment les dificultats 
actuals. 

6. L'ampliació afecta la conservació 
del litoral en el seu estat actual: Racó de ses 
Graneres. 

7. Hi ha una manca d'infraestructura 
de la zona per a assumir una ampliació del 
port. 

8. No hi ha un estudi d'impacte am
biental per a analitzar de quina. manera 
l'ampliació afectaria el litoral marí de tot el 
municipi. 

Cala Rajada, 30 de gener de 2004 

La Confraria de Pescadors 
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Batec 

30, 40, o 50 mil? 

Hi ha refranys que tenen més sentit en uns 
contextes que altres. Així aquell que deia que tot se veu 
segons el color del vidre amb que es miri, té plena vigència 
en el cas dels recomptes de les manifestacions 
multitudinàries. Deixant de banda els adjectius que solena 
acompanyar les notícies, ens trobam que segons la font se 
dona una xifra o l'altra. A la nombrossísima manifestació 
de dia 14 de febrer, sota e llema "qui estima Mallorca no la 
destrueix" , l'any adjudicat des de 25 a 60 mil manifestants. 
Cada mitjà de comunicació ha triat la quantitat que més 
l'hi agradat o més li convé pels seus interessos.Nosaltres 
no ens atrevim a donar una xifra. 
D'entrada agafam com a bona la dels organitzadors. El 
que ningú nega, siguin deu mil persones més o manco, és 
que es tracta de la manifestació més nombrosa de les 
celebrades a Mallorca. 

Caldria que, a més de servir per a manifestar el 
rebuig a la política mediambiental del PP i UM, es reflectís 
a les urnes a les properes eleccions generals, incentivant 
la participació de sectors habitualment desmobilitzats o 
"antisistema" que es mouen en les organitzacions cíviques 
pero refusen les urnes com a mitjà de particpació 
democràtica. 

Amb ell coincideix en que la democràcia no és 
només votar cada quatre anys i donar un xec en blanc als 
polítics fins a la propera legislatura. Ara bé tampoc no és 
de rebut omplir els carrers de les ciutats amb el "NO a la 
Guerra" o "Prou urbanitzacions" i, amb la nsotra 
abstenció, afavorir els partits responsables d'aquesta 
política. Hem de participar i alhora ser critics amb la gestió 
del nostre vot, ara bé això implica responsabilitat i 
coherència. 

Del 14 de febrer al 24 de març hi ha temps per 
pensar-s'ho. 

Tres i no res 

EN COS DE CAMISA 

Geometria munariana: 

La distància més curta 

entre dos punts 

passa per Inca. 
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La proposta d'aquest mes no pot ser 

més engrescadora, sobretot per al Sr. 

Aznar López, a qui agraden més les 

inauguracions que a un beneït un caramel. 

Que qualque dia a Capdepera s'haurà 

d'inaugurar un nou edifici consistorial no 

se li escapa a ningú, que sigui d'aquí a 

quatre anys o d'aquí a devuit és qüestió 

banal, intranscendent i ganes d'emprenyar, 

per tant el que ha de fer el Sr. Batle, 

depressa i correntsos, a la vista dels pocs 

dies que li queden al Sr. Aznar López de 

presidir el govern, és organitzar la seva 

inauguració i convidar-lo a tallar la cinteta 

amb estisoretes d'or. 

I si qualque particular té res a inaugu

rar, o bé pensa inaugurar-ho en un futur 

indefinit, un hotel, un comerç, una soll, el 

campanari, què sabem nosaltres, que ho 

faci saber que, pel que costa, per què no 

li hauriem de multiplicar les alegries a 

aquest homenet? 
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Març, el mes del tren 
al Llevant 

L'any 1998 gent de tota Mallorca va parti
cipar en la primera marxa pel tren des de Cala Ra
jada a Manacor per reclamar que el tren retornàs 
al Llevant de Mallorca. El proper 28 de març cele
bra la sisena edició d'aquesta manifestació que, a 
la fi, després de sis anys arriba a la seva destinació: 
Capdeperà i Cala Rajada. Tot i que el tren ha arribat 
a Manacor, l'objectiu final, aconseguir que el tren 
arribi a Cala Rajada, no s'ha complert. És per això 
que enguany el municipi de Capdepera, com a poble 
amfitrió, s'ha bolcat en l'organització d'aquesta 
sisena marXa a través del seu Ajuntament-i una 
vintena d'entitats del poble (associacions de veïnats, 
gent gran, comfraria de pescadors, banda de música ... i 
la totalitat de partits polítics). Tots plegats han unit 
esforços amb la resta d'ajuntaments de la comarca 
(Capdepem, Art~, Sant Llorenç, Son Servera i Manacor), 
el GOB i Joves de Llevant. Durant el mes de març es 
realitzaran un seguit d'accions que desembcaran en la 
marxa pel tren convocada pel proper 28 de març. 

Les activitats que es desenvoluparan a Llevant 
durant tot aqeust mes de març, com ara un cicle de cine-

TREN T~UI TRA IN 

Zl/G TREnO j_;::._~ TrL·in 

TREENIIvlA opoÇooTOixio 
~i\~ PRl:\"00 TOG 
'f -\C 'S :\.'I'"t· :ibi· B''N . I<.. , I,..; J tíl 

. JUNA 1.UYRUK X$ 
Tl~ .. . \li\ CBHTA VDNAT 

TREKK f-[_,-) KNIOR/1 
POCIJ\G riULFl VLAK 
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ma sobre el tren; de 
1 'exposició itinerant 
pels pobles de Ma
llorca, les accions 
que té preparades el 
fotògrafTarek Serraj 
com ara una 
fotografia per tal de 
fer un tren 
multitudinari a 
1' estació de Manacor 
dia 7 de març a les 
12 hores, el concert 
d'A quatre veus dia 20 
de març a les 21,30 h 
al teatre d'Artà i el 

concurs fotogràfic organitzat pel GoB amb e llema "el tren 
a Mallorca~' que començara l' 1 de març i acabarà el29 de 
març, després de la marxa i s'exposarà per tots els pobles 
de Mallorca. 

Horari de la marxa: 

6,45 h sortida dels autobusos de Palma 

Sh sortida de Manacor dels autobusos cap 

a son Carrió ( revserva plaça al GOB 971496060) 

Sh, sortida de Sant Llorenç a peu 

8'30 h. Sortida de son Carrió a peu cap a 

Son Servera 

10,30h, sortida de son Servera cap Artà 

13 h, sortida d'Artà a Capdepera 

Arribada a Capdepera a les 14,30 hi dinar de 

fideuà (3euros, podeu comprar els tiquets als 

ajuntaments) i gran festa 

19 h fi de festa i sortida dels autobusos cap 

a Manacor on se podrà agafar el tren per tomar a 

Palma 

28 
e a 

de 
p 

l-a~arç2004 
d e p e r a 

CAJ-2v~ 
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DE DE COSTAT • 
I PERFIL 

ANTONI 

MIR 
MARTÍNEZ 

-Què et motivà a dedicar-te a la política ? 
-Sempre en política havia vist els bous des de 

la barrera, encara que som dels que pensen que ens 
podem queixar si aportam alguna cosa, i en política 
si vols que la teva opinió compti t'has d'implicar en 
algún grup polític, en el meu cas amb el partit Popu
lar, perque he estat educat així, no hi ha cap 
explicació més enllà, me sent més identificat amb 
el seu pensament i postures que amb les dels altres 
partits. 

Amb en Joan Ferrer he vengut col.laborat durant 
molt de temps i quan es preparaven les llistes 
electorals hem digué que volia que hi participas, i he 
de confessar que va ser una tledsiú 4ue vaig haver 
tle meuilar molt perque ja m'esperava el que ara sé, 
que perdría molta qüalitat de vida, sobretot se'n re
sentiría la familía, però bè vag tenir el vist i plau de la 
meva dona i vaig aceptar la proposta. 

-Quina ha estat la sorpresa més positiva 
amb què t'has trobat a l'Ajuntament? 

-La predisposició de tots cap a la feina, això 
motiva a un mateix a tirar del carro, i la participació 
i bon «r~llo» que hi ha entre l'oposició i l'èquip de 
govern. Es molt positiu el diàlec que constantment hi 
ha i que crec que al final de la legislatura serà molt 
positiu per a Capdepera. 

-1 el què menys t'ha agradat ? 
-El més negatiu són els comentaris que vas 

sentint sense cap fonament que embruten la políti
ca, comentaris totalment infundats, sobre companys 
que hi ha ara o de legislatures passades, que cer
quen desprestigiar la política. Quan desenvolupes una 
funció pública estas sotmés a un judici constant i 
sempre, logicament, trobes partidaris i detractors de 
la teva gestió, quan són crítiques amb fonament són 

posítives i necessàries per a fer autocrítica i millorar, 
però la rumurología no m'agrada, personalment pro
curo fugir d'aquests prejudicis i mir-ho de coneixer 
les persones abans de jutjar-les. 

-L'experiència d'aquest poc temps a la sala, 
com la definiries ? 

-És una experiència gratificant, té llums i 
moments d'ombra, apréns molt sobre les persones, 
a valorar l'interés general per sobre de qualsevol tipus 
d'interés particular. 

-Com es veu el poble des del balcó de la 
sala? 

-Un dia rl'arpJP.sts, per qüestions de feina, vaig 
pujar al «Vor», a Sa Cova Negre, i mai havia tingut la 
perspectiva que vaig tenir en aquell moment, i 
Capdepera es veu fantàstica. Des de la sala tens una 
altra prespectiva tens una visió global, i s'ha de cer
car el que sigui millor per tot el poble . 

-Al final del mandat, què és el que més 
t'agradaría haver conseguit ? 

-M'agradaria veure peatonitzat el casc àntic de 
Capdepera, i pel que fà a la meva àrea dotar 
d'estabilitat a la plantilla de la policia municipal . 

-Creus que la supossada revolució sexual 
és tan culpable com volen dir els capellans ? 

-La veritat és que no entenc aquest tipus de 
comentaris. Crec que cadascú es revoluciona 
sexualment com pot. La violència de gènere és un 
problema molt més profund i culpar només a aquest 
factor és frivolitzar-lo un poc, crec que és un proble
ma de tipus cultural. 
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CITA A CEGUES 

Phitaòa a la façana òe la «Escuela oficia[ òe Iòiomas òe León». 

Des de fa dos mesos «cegueS)) s'ha converit en «ceges)), per qüestions de modalitat lingüística, 
lsuppose. 

CANVIS EN LA 
MATRICULACIÓ ALS 
EXÀMENS DE JUNY 
DE LA JAC I ALTRES. 

SERVEI D'ASSESSORAMENT 
LINGÜÍSTIC 

Mitjançant dues resolucions del conseller 
d'Educació i Cultura, de 26 de febrer de 2004, es 
resol que: 

-Resten pendents de convocar les proves orals 
dels exàmens de gener, que s'exposaran públicament 
abans del9 de març de 2004. 

- Les notes definitives de la convocatòria de 
gener sortiran dia 5 d'abril de 2004. 

- S 'ajorna el període de matriculació per als 
exàmens de juny, que serà delS al19 d'abril de 2004. 

Per a més informació sobre canvis d'exàmens 
de la Junta Avalua~ora de Català podeu telefonar al 
Servei d'Assessorament Lingüístic (971 819201), 
adreçar-vos a la Dírecció General de Política Lingüís
tica de la conselleria d'Educació i Cultura (e/ del capità 
Salom,29, 4t, 07004. PALMA), a través de la següent 
adreçahttp://dgpoling.caib.es o al Butlletí Oficial de les 
illes Balears. 

Restaurant 
Porxada de Sa Torre 

Torre de Canyamel S. XIII 
Carretera de Artà a Canyamel, km5 

Tel: 971 841310 
porxada@futumet.es 
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14 d e febrer 
Fa 25 anys que alguns dels aquí presents ja 

ens manifestàvem. F a 25 anys que els mallorquins i les 
mallorquines sortíem als carrers per impedir que uns 
especuladors destrossassin l'illa verge de la Dragonera. 
Vàrem vèncer i avui la Dragonera és lliure de ciment. 
Se' ns fa dificil imaginar -la com I' haurien deixat els que 
aleshores, com ara, confonien prosperitat amb destrucció 
i riquesa amb rapinya. 

col·lectives. Un Govern que no escolta ni persones 
ni ajuntamens. Un Govern que no escolta ni els seus 
mateixos electors. Un Govern sord i insensible. Un 
Govern que multa i persegueix. Un Govern que vol 
fer i vol fer callar. Un Govern que té por i que no ens 
farà callar. 

Tenen por. Tenen por perquè saben que han dit 
massa mentides. En Jaume Matas va fer les eleccions 
dient «Sí al turisme» i «Sí al medi ambient». «Sí 
al turisme». Més li valdria haver callat. Mig any 
després les perspectives laborals i turistiques són 
negres. «Adiós al plena emp leo», deien els diaris 
aquesta setmana. «Adiós al pleno emp leo». I ara 
donaran la culpa a l'emigració. 

«Sí al medi ambient>. i aquí el tenim, el medi 
ambient (tan poc en queda que ja li diuen mig 
ambient): Sí a un aeroport per a38 milions de turistes. 

F a 25 anys vàrem vèncer. Però també vàrem 
aprendredolorosarneot que després de cada victòria, no 
ens era dadala recompensa del descans. Vàrem aprendre 
que la destrucció d'aquesta i lla no donava treva ni alè. 
Que després de pintar una pancarta amb un (<salvem t.al 
topònim», calia refer -la i pintar -hi un «que en salvem 
tal altre». I així va començar un llarg camí de 
mobilitzacions i victòries. I escriguérem «S' AlbuferiD> i 
salvàrem s'Albufera, i escriguérem «es Trenc» i salvàrem 
es Trenc, .. . i enmig de tanta salvació vàrem veure 
desaparèixer el port d'Andratx, el terme de Calvià, la 
Marina de Llucmajor, les platges de Muro o els carrers 

MMIIr=~TACIÓ 14- D~ ~R~. I~ Síal'únicgovemd'Europaqueesborraparcsnaturals 

mil ·I ena ris de sa Gerreria. Cada paisatge, cada pam, cada indret, cada nom 
rescatat del no res era desbordat per I' evidència d'unametàstasi que s'estenia 
pels espadats del port de Sóller, per Pollença, per Santanyí, per Llucmajor, 
per Marratxí, per un camp que ja no és fora-vila sinó sembrat de casetes i 
refugi de fugitius d'una ciutat hostil, d'una Palma que havia estat un lloc per 
viure i ara és un lloc per excavar i cercar -hi aparcament. Veirn el nostre món 
desaparèixer un puc cada ilia~ ( ... ).Sum w1a gt:maaçió que ha viscut i que 
puja enmig de la devastació de paisatges i de llocs i de formes de vida plenes 
de caràcter i d'història i de sentit. L'espai digne d'esser viscut minva cada 
dia. I creixen cada dia els bolets de cartró pedra, espais d'oci i d'habitatge 
temporals, freds, encarcarats, sense història, ni personalitat, ni substància. 
Assistim a I' execució d'una illa que ha estat admirada per grecs i romans, la 
terra beneïda de Déu dels musulmans d'Al Andalus, el regne enmig del mar, 
el sol de Calàbria, la verda Helvècia, la pau d'Orient de George Sand, el 
refugi d'Erro! Flynn i Robert Graves. I diran que el turisme va de baixa. Qui 
voldria visitar una Disneylandia de tercera? 

I diran: «aquest poble ho ha volgut aixi». I diran mentides. Perquè 
avui farem breu memòria i clar balanç d'aquest vint -i-cinc anys. I què hi 
veurem? Hi veurem un primer Govern entregat a la seu madrilenya d'un banc 
de renom; i encara després d'aquest naixement ple d'hipoteques veurem un 
govern apuntalat de trànsfugues -Ricci i Peralta, recordem els seus noms. I 
així passàrem els primers dotze anys. I després la majoria absoluta de 1995 i 
I' escàndol del Túnel de Sóller i la forçada dimissió de Cañellas. I després va 
venir I' any 1999. I UM amb pancartes a la manifestació del GOB. I els quatre 
anys de Pacte de Progrés. lla nova majoria absoluta del PP i finalment aquest 
mig any de Jaume Matas i Mabel Cabrer i Maria Antònia Munar. Mig any que 
ha fet bons els vint anys anteriors. 

I ja hi tomam a ser aquí. Alguns hi som després de 25 anys de 
lluita. O' altres molts hi som per primera vegada. Per primera vegada perquè 
som joves i també perquè mai les amenaces no havien estat tan clares i tan 
greus com ara. I mai no havia estat tan gran el menyspreu dels governants cap 
al seu poble. 

Perquè tenim un Govern que no ens el mereixem. Un Govern capaç 
d'ignorar més de 50.000 al·legacions individuals i centenars d'al·legacions 

del mapa. Sí als cutre-parcs temàtics. Sí a la 
destrucció de Son Sardina. Sí a la desaparició de la 

part forana de ciutat. Sí al gasoducte des Coll d'en Rabassa. Sí a la destrucció 
del paistage de Campanet i Búger. Sí a I' asfalt. Sí al ciment. Sí a córrer a cent 
cinquanta per hora. Sí a les autopistes. Sí a la urbanització de tot el Pla. Aquest 
és l'autèntic programa de! PP i UM. 

I amb quina raó? La majoria absoluta? El PP a Mallorca no té més 
majoria que 1' any 1999. No té més majoria que la que UM li dóna. Però UM era 
aquí, amb nosaltres, l'any 1999 i d2003mcnucb crunions de grava cap ales 
terres de conradís. Aquest ha estat el canvi. No el canvi de la gent: el canvi de 
jaqueta dels polítics. 

Uns polítics que s'han pres la majoria com un xec en blanc. Uns 
polítics que han demostrat que no estimen aquesta terra; que no estimen el 
paisatge; la llengua; la gent d'aquesta terra; que no esco Ien la gent d'aquesta 
terra; que multen la gent d'aquesta terra. 

Perquè avui el PP i UM no només posen en perill aquesta terra, el seu 
paisatge, la seva llengua. Posen també en qüestió la nostra llibertat. Per això, 
contra les multes, contra les mordasses, contra les expropiacions ii\iustes, per la 
llengua, per la terra, pel paisatge, pel país, per la feina, les persones i el futur, 
ens manifestam. Ens manifestam, per dir, fort i clar Qui estima Mallorca no la 
destrueix. Qui esti- ,...,...,......,,......,,., 
ma Mallorca, la de
fensa! I, senyora f:i;~l:\1 
Cabrer, senyora 
Munar, senyor Ma
tas . Escoltau-nos. 
Ahir eren les idus de 
febrer. D'aquí a un 
mes i un dia podeu 
tenir, dins una urna 
de vidre, les vostres 
idus de març. 
Guardau-vos-en del 
vot de la gent que 
trepiijau! 
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"A MAYOR OREJA, MENOR CEREBRO" 
CAPÍTOL IV 

No ens acollonim 

"Ja canten el cara al sol 
traïdors i nous conversos. 
Sant Antoni, els nostres versos 
no els farem en espanyol" 

Popular 

Darrera entrega de la sèrie dedicada al neofeixista 
descerebrat Mayor Oreja. Quan tingueu aquesta revista a 
les vostres mans faltaran pocs dies per a les eleccions 
generals. Unes eleccions que han de servir per fotre a fora 
els neofeixistes del PP que ens han estat governant aquests 
darrers vuit any~. Ens hi jugam molt, moltíssim. Les llibertats, 
la democràcia i la convivència estan sèriament amenaçades 
pels mètodes bruts i reiteratius que el senyor Aznar ha 
instaHat en la política espanyola. Ens han fet moure 
a cop de campanya mediàtica fins a situar-nos en una 
confrontació entre hlanc i negre, entre el mal i el hé, sense 
matisos. Aquest senyor s'ha cregut que és gairebé Déu; 
ens va ficar en una guerra iHegal i immoral; ha mentit amb 
total impunitat al Parlamaent de la nació; ha enviat soldats i 
espies a la recostrucció d'un país que ells mateixos han 
ajudat a destruir sota el comandament dels deixebles de 
Bush i no ha donat cap explicació sobre les seves morts i la 
seva feina allà; ha monopolitzat conceptes com terrorisme, 
democràcia i Espanya; ha criminalitzat els altres 
nacionalismes i tot el que sigui distint del seu pensament 
únic; en poques paraules, ell i la seva colla de requetés fan 
un ús pervers de la democràcia i de la majoria que amb ella 
han aconseguit. Perquè la pràctica democràtica no legiti
ma, en cap moment, que es puguin anorrear la in tei ·ligència, 
la cultura, la raó i el sentit comú. Si la veu de la majoria fos 
patent de democràcia, Hitler o Mussolini no serien 
considerats dictadors. 

Si ho recordau, un dels requetés a què em 
referia anteriorment, el Sr. Zaplana; va engegar una 
campanya publicitària sobre les pensions dels nostres 
pares i padrins al mes pur estil de ministre de propagan
da, escola goebbeliana. El senyor Zaplana ens va men
tir i manipular, en una operació col·lectiva de rentada de 
cervell, en benefici, com sempre, del seu partit i del seu 
govern antisocial i autoritari, i tot això amb els nostres 
doblers. Fins que la junta electoral central li va aturar 
els peus, ens volia fer creure que vivíem en el país de 
les meravelles. Però el que no ens va dir són les angoixes 
de moltes famílies per arribar a final de més, o les 
pensions de misèria, o els atacs del govern a les 
comunitats amb iniciatives en matèria de pensions no 
contributives, o que la despesa social ha caigut un 5% 
respecte del Pffi en els darrers 10 anys. No ha parlat 
dels problemes estructurals de l'atur, la precarietat i 
l'exclusió social, problemes que només arribaran a tenir 
solució si ens treim aquests professionals de la mentida 
i la prestidigitació que són els neofeixistes peperos. 

Però no tot es perd per un costat. El Sr. Zapa
tero (que no fa res que no sigui deixar-se arrossegar pel 
falangisme neopatriòtic d'Aznar) permet tenir dins el 
seu equip a dos "hooligans" que ens fan sospitar, amb la 
seva insistència a deixar en ridicull'estratègia federa
lista del seu partit. El kamikaze estremeny va fer la 
proposta mes absurda i antidemocràtica per destruir, des 
del nacionalisme espanyolista més obtús, el "malson dels 
nacionalismes". Rod:dguez !barra s'encarrega de 
projectar una imatge tan estantissa que l'ala civilitzada 
del PP no l'assumiria. I mira que le PP n'ha fet de 
grosses, però, des de la mort de Franco, es difícil recor
dar una proposta tan despectiva i inductora de 
segregacionisme com la que ha fet aquest senyor en 
voler desterrar al Senat aquells partits que no obtenguin 
el cinc per cent dels vots. Ja us podeu imaginar com en 
duen estar de contents, els peperos, de tenir uns aliats 
infiltrats dins l'adversari; fins i tot el feixistarro José 
Maria Ansón lloava les virtuts d'aquests dos aspirants 

L'E·XPORTACIÓ D'ARMAMENT 
MATA 

PER QUÈ OBVIAR-HO ? 
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a imbècils. Mira per on, de cop i volta, en Rajoy te dos 
bufons. I és que el PSOE, amb Rodríguez Zapatero al 
davant, ha estat incapaç de plantejar una alternativa a la 
política de renacionalització espany~la que ha im~o~at el 
PP. En aquests moments competeixen en patnotlsme 

espanyolista. 
L'afer Carod també ha vessat UN ANY 

molta tinta aquest darrer mes. I com a NO 
company en la coalició dels 
Progressites de les Illes Balears h~ de G u 
sortir en la seva defensa, perque en 
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s'amagen gens de dir-ho. Si en nom de la llibertat es retalla 
la capacitat de supervivència del català per potenciar la 
llengua dominant a la península, aquí no es propugna la 
llibertat, sinó la repressió, l'alienació i l'anihilament. No es 
garanteix l'igualtat ni la integració, sinó que es propicien 

guettos que s'ignorin l'un a l'altre. En 
nom de la llibertat, s'està matant la 
llibertat. 

Carod és un vertader demòcrata i no ~ 
un criminal com s 'han atrevit a titllar-
lo els neofeixistes del PP o alguns 
cretins del PSOE. Com es pot criticar 
algú pel fet de voler negociar amb 
criminals, en un Estat nascut d'una 
negociació amb criminals que no només 
van passar a ser demòcrates sense 
haver pagat cap peatge sinó que van 

A hores d'ara, la política del govern 
Mates no és un camí de roses. De totes 
aquelles grans promeses de dur gas i 
electricitat de la península, ja ni en 
parlen, mal senyal. De 1' abaratiment 
dels viatges d'avió, que els ho contin als 
menorquins, eivissencs o 
formenterencs. De la famosa confiança 
que havien de donar als empresaris 
perquè contractassin més i més gent, el 
que queda és que els indicadors reals, 
profunds, de 1' economia, van pitjor que 

asseure algun dels seus elements destacats en la taula on 
es va redactar la consagrada constitució? Pot el PSOE, 
per aconseguir un plat de vots més, condemnar i 
menysprear una persona amb un càrrec -que no en nom 
del càrrec- per intentar trobar una sortida a un conflicte 
que fa molts d'anys que dura? El linxament que està patint 
Carod-Rovira prové dels canals més foscos i 
auliuemm.:ràlü.:s del poder espanyol i molts dels acusadors 
que s'han aixecat no estan en condicions d'aixecar el dit 
contra un demòcrata. És una vergonya que alguns 
personatges d'aquests que s'està posant les botes gosi 
donar lliçons de tolerància, democràcia i pau a un activis
ta de la pau que ha dedicat tota la vida a defensar-la. 

Aquí, a les Balears, en mig any de govern, l'equip 
Matas ha palesat la seva voluntat d'activar la política de 
desenvolupament urbanístic, d'actuar contra el paisatge i 
I' ecosistema rural i de retornar, en materia lingüística, als 
plantejaments de la més sinistra política franquista.Ha~ 
aconseguit una confrontació immediata, absoluta i 
ininterrompuda amb els sectors socials que defensen la 
llengua catalana. Ells saben que si tomben la bandera dels 
indígenes, la llengua, els serà més fàcil apropiar-se dels 
seus bens: el paisatge, el territori i la seva actividad 
econòmica associada. La qüestió és liquidar-nos 
culturalment; i en aquest sentit van dirigides les darreres 
mesures que en matèria lingüística vol adoptar el govern, 
sempre en nom de la llibertat. Tenen tanta barra que no 

mai. L'imcompliment de promeses electorals és tan gros 
que la llista se'ns faria llarguíssima. L'únic. que per desgràcia 
compleixen és la destrucció sistemàtica de la nostra cultura 
i el nostre territori. Però que no oblidin que els manifestants 
del dia 14 del mes passat no perdonarem mai una destrucció 
tan enorme de l'illa, feta amb una prepotència i rapidesa 
que provoca feredat. S'han de seure amb els interlocutors 
dels que estimam la terra, perquè si feim memòria el PP va 
atacar el Pacte de Progrés pel fet de voler imposar 1' eco taxa 
sense diàleg amb la majoria dels 1. 700 empresaris hotelers 
que hi ha a totes les Balears i, en canvi, ara vol imposar el 
seu model de desenvolupament econòmic de Mallorca en 
contra de 1' opinió dels 50.000 ciutadans que sortiren al carrer 
i que pel capbaix representen la meitat de la població 
d'aquesta terra. 

Però malgrat totes les barrabasades que ens fan, 
nosaltres no ens acollonim, una expresió que he emprat per 
títol i que pot semblar irada, però és sincera i ferma, que es 
correspon amb el sentiment d'una gran majoria d'illencs. 
N'estam literalment fins al capdamunt de la perversió de la 
democràcia a què ens sotmet el neofeixista PP, amb la 
connivència d'aquest partit multicèfal que és el PSOE. Tots 
a votar el dia 14 amb l'únic objetiu de fotre el PP fora de la 
Moncloa i tenir una veu pròpia, diferenciada i decidida a 
Madrid. Ques ens escoltin ja d'una puta vegada. 

Felip Esteva Castro 

Sa SettaUa 
Horari: de 8'30 a 13'30 h. i de 17 a 20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 

CI Magallanes, 22 (davant Correus~ 

Tel. 971819203 Cala Rajada 
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PROGRESSISTES DE LES ILLES BALEARS, 
UN PACTE PER A L'ESPERANÇA 

La coalició integrada pel PSM, EU, EV i ERC és la coalició 
per a 1' esperança. Per primera vegada a les Balears, unes eleccions 
generals són escomeses per les forces progressistes de manera 
unitària, l'única possible per plantar cara a la dreta i l'única que 
pot donar a 1' esquerra de les Illes una veu pròpia en el Parlament 
espanyol. 

Sempre s'ha dit que el gran 
error de les forces de progrés és la seva 
disgregació. I, segurament, hi ha una 
part de veritat en aquesta imputació. 
És evident que els partits i els votants 
que es troben a l'esquerra de l'arc 
polític tenen un altíssim grau de 
consciència de la pròpia ideologia, amb tots els matisos i les 
particularitats que cada grup aporta i defensa. Entre els militants 
i simpatitzants d'aquests partits, en no donar-s'hi el component 
de la defensa d'interessos econòmics particulars, allò que hi 
emergeix és la lluita per uns ideals i principis ètics que es cons i
deren irrenunciables, moltes vegades utòpics, afortunadament. 

Al llarg de la història, però, hi ha moments en què les 
diferències, per legítimes que siguin, s'han de deixar de banda. 
Quan allò que es posa en joc no és simplement l'alternança de 
poder o una determinada concepció de la gestió pública, sinó 
qw.: 6s d mateix sistema democràtic el qm.: cs troba en entredit, 
no hi valen matisos ni particularitats. Avui, per desgràcia, és una 
d'aquestes fites en què els demòcrates ens hem de posicionar 
amb fermesa, plegats, sense fisures, davant l'agressió que el 
sistema de convivència està patint. 

En molts de sectors de l'Estat, en general, i de les Illes 
Balears, en particular, hi ha un vetader sentiment d'alarma, derivat 
d'una manera d'actuar del PP que cal capgirar. Aquesta manera 
d'actuar no afecta únicament, com dèiem, a la gestió pública, 
sinó que va a les arrels dels valors democràtics. El llenguatge 
provocador i bel-licós que els populars han instal-lat a tots els 
nivells, està fent irrespirable la vida política. La desqualificació 
sistemàtica de tots els qui no comparteixen la seva concepció 
d'Espanya, està acovardint molts de demòcrates. Comença a 

Cala Rajada 
Néndez Núñez,l7 
Plaça des Pins. 
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haver-hi por. El PP està sistematitzant la demagògia i la mentida 
com a armes de lluita política: als qui manifesten una visió de 
l'estructura de l'Estat distinta a la seva l'acaben convertint en 
un còmplice del terrorisme internacional. La Justícia està 
mediatitzada, controlada pel govern de Madrid, i també ho està 

una bona part de l'opinió pública 
per l'acció de mitjans de 
comunicació controlats, dirigits i 
instrumentalitzats pel PP, amb TVE 
i RNE com a casos més flagrants i 
vergonyosos. 

Per totes aquestes raons, 
som molts els ciutadans que volem 

plantar cara al radicalisme del PP i que, per tant, volem superar 
les nostres diferències -a vegades, com hem dit, simples 
matisos- i unir-nos per arribar a Madrid i fer-nos escoltar. Volem 
ajudar a capgirar una situació política asfixiant. Per la salut 
democràtica d'Espanya, en general, i de les Illes Balears en par
ticular, és imprescindible que els conservadors es prenguin unes 
vacances que ens permetin oxigenar la vida pública. 

Aquest és el marc que ha empès PSM, EU, EV i ERC a 
presentar-se en coalició a les properes Eleccions Generals. Com 
deia Mateu Morro recentment, "estic convençut que tan sols 
uua síutesi ÜlleHigeut dels valors del progressisme, la defensa 
del territori i el nacionalisme d'alliberament, pot arribar a demos
trar que unes altres Illes Balears són possibles". Com deim en el 
títol, aquest és un pacte per a l'esperança, des de la constatació 
que el Pacte de Progrés va deixar sembrada la llavor del pactisme 
d'esquerres. Sabem que la disgregació és la mort i que la unió és 
la supervivència, i que aquesta supervivència comporta la de 
milers i milers de ciutadans d'aquesta terra -la meitat, si fa no 
fa- als quals les polítiques del PP estan marginant i, sovint, 
satanitzant. 

Per la nostra dignitat, "Progressistes de les Illes 
Balears" és la coalició de l'esperança. 

Mateu Gara u. Regidor pel PSM-EN 
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col·laboració 

Des de la biblio1-eca 

Després de reflexionar una bona estona so
bre quina podia esser la millor presentació per la 
biblioteca de Cala Rajada,ón estic treballant dençà 
del febrer de 2002,he pensat que deixar que parlin les 
xifres per a definir-la podria ser un bon començament 
i això us propòs a continuació: 

A l'any 2002 pasaren per la biblioteca 3883 
usuaris,dels quals 1028 eren infants, 1513 eren joves 
i 1342 foren adults .Tots plegats realitzaren un total 
de 4948 consultes. 

L'any 2003 aquestas xifres foren de 5169 
usuaris,dels quals 1389 eren infants,2167 erenjoves 
i 1613 foren adults i realitzaren entre tots 6269 
consultes. 

Les xifres donan un increment en el nombre 
d'usuaris i de consultes realitzades ben clar i 
significatiu, concretament al voltant d'un 30%.Però 
per definir aquesta i totes les biblioteques es necesari 
contemplar altres variables com el " coeficient de 
penetració social de la bibiblioteca". 

Provaré ara d' explicar aquesta variable: 
Si ¡¡ Ci!la Rajacla,posem el cas, hi ha 5000 

residents fitxos i la biblioteca té uns 400-450 usuaris 
habituals estaríem parlant de que un 8% - 9% de la 
població és usuaria habitual de la biblioteca.Per tant 
el "coeficient de penetració social"de la Biblioteca 
de Cala Rajada està al voltant del 8%A la resta de 
Espanya aquest índex és troba en el 4,3% i a 
Catalunya en un 7,4% aproximadament,però a 
França aquest índex és del 30% i al Regne Unit és 
del 49% ... 

Crec que queda clar lo que s'ha fet fins ara 
i lo molt que queda per fer si volem acostar-nos a 
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les xifres de França ò del Regne Unit i es que allà 
la biblioteca funciona com un vertader pol d'atracció 
d'un alt porcentatge de població que es nutreix quasi 
diariament de cultura i d'informació,en qualsevol 
suport.! aquesta funció social d'atracció que fa la 
biblioteca és al mateix temps un hàbit per molts de 
ciutadans.Però ,¿Qui'tnts clohlers es destinen a 
Serveis Bibliotecaris? ¿Quants programas s'han fet 
perque el ciutadà prenguès conciencia de 
l'importancia social que pot assolir una 
biblioteca? ¿Cóm són les biblioteques allà? 

Al nostre país i a la nostra societat, aquesta 
és la feina que tot just em començat a fer. .. 

PAU F. ALEMANY BERNAT 
Bibliotecari de Cala Rajada. 
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No direm que "'Cap Vermell"' en tengui tot el mèrit, però podem presumir 
d'haver exigit amb vehemència l'erradiació de la planta colonitzadora, 
carpobrutus. De moment ha desaparegut de son Moll, però no d'altres zones on 
està menys controlada (sa Regana Blava). I aprofitant l'avinentesa, que tal si 
es plantejaven alguna actuació en aquest indret de la foto? Ara per ara és un 
dels més desagradosos del municipi. 

Mai es tard ••• 
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Per devers desembre, l'amic i col·laborador esporàdic, Joan Espiritusanto ens rremeté una fotografia 
amb una nota en la que comentava la visita de les madones de la llata al Parlament. La foto quedà enmig 
d'altres papers i no se va publicar. Un parell de mesos després ha aparegut i, a mena de disculpa la 
reproduïm ara. Les madones de sa Llata varen ser rebudes pel responsable de relacions externes del 
parlament i acompanyades per la directora de Cultura dona Catalina Sureda i la regidora Maribel Vives. 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
. llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresanals 

CALA RAJADA 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

' ARTA 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 
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• premi cap vermell 2003 
c.c. banda e música de capdepera 

f{Jl) é podem dir que el lliurament 
';;lc) del Premi Cap Vermell 2003 es 
va circumscriure al guió previst. 
Volíem -volíeu- premiar la 
trajectòria d'una entitat exemplar en 
molts d'aspectes, i ho vàrem fer. 
Vàrem donar les gràcies al músic 
anònim, a tots els membres de totes 
les bandes de la història de la música 
gabellina, a cadascun dels 
instrumentistes que ens aguaiten des 
de tots els racons d'un passat força 
dilatat. Volíem -volíeu- enaltir 
la música popular que es fa en aquest 
poble, que és la suma de moltes 
voluntats i molts d'esforços, i ho 
vàrem fer. El Centre Cultural Banda 
de Música de Capdepera, en tant que 
dipositari i continuador d'un llegat que 
obliga i condiciona, va rebre aquest 
premi que, mirau per on, no era un 
premi pensat expressament per al 
Centre Cultural. 

L'acte, en la seva 
materialització, va tenir lloc el passat 

dia 8 de febrer i fou conduït pel 
secretari de la nostra Associació, Lluís 
Cerrada. Va comptar amb la presència 
del batle, Joan Ferrer, i del regidor de 
Cultura, Mateu Melis, a més d'un 
nombrós públic que omplí el Teatre 
Municipal. El vocal Jaume Fuster va 
fer una defensa de la premsa en català, 
davant el retrocés social de la nostra 
llengua, i Berta Liesegang va llegir la 
justificació del premi. Un muntatge 
audiovisual, amb el suport tècnic de 
Suso Rexach i Miquel Rexach, i amb 
la veu en off de Gabriel Bisquerra, va 
donar compte de la trajectòria històrica 
de la Banda de Música. El batle, en la 
seva intervenció, va sumar el seu 
recolzament i el de la institució que re-
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presenta a una l'entitat premiada i en va 
destacar els valors que representa per a 
la nostra societat; així mateix, va 
encoratjar l'Associació Cultural Cap 
Vermell en la tasca de reconeixement 
públic d'aquelles persones i grups que 
treballen per al nostre poble de manera 
desinteressada . Finalment, parlaren 
Llucià Serra, en qualitat de president del 
Centre Cultural, i Joan Ramon Xamena, 
actual director musical. El primer d'ells, 
a més d'agrair el guardó, reivindicà un 
reconeixement social que no sempre es 
produeix; el segon, amb un to distès, es 
va refefir al present de I' agrupació i va 
presentar 1' obra que ell mateix havia 
compost per a l'ocasió: "Una banda, un 
poble", que després fou interpretada per 
a tots els assistents. La partitura original 
ens fou dedicada. Finalitzà la festa amb 
un senzill refrigeri en el mateix Teatre, 
amb el desig i la confiança que hi haurà 
un V Premi Cap Vermell, per al qual ja us 
convidam a aportar idees, suggeriments i 
vots. 

No podem deixar d'expressar, un 
any més, el nostre agraïment a aquells que 
fan possible la creació ue l'obra d'art amb 
que premiam els nostres guardonats: Gus
tavo, el reconegut pintor i escultor, crea
dor del disseny de la peça; el taller 
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d'emmarcació "L'Havana", autor del suport de fusta noble; i el 
taller d'argenteria d'Antoni Fuster, que 

No podem ocultar que, derivat de la concessió del guar
dó anual de Cap Vermell al C.C. Banda de Música de 
Capdepera, s 'ha produït algun malentès, o algun malestar, o les 
dues coses, que no creim oportú comentar aquí i ara, per res
pecte a les persones implicades: mestre Bartomeu Massanet i 
la seva família . En tot cas, i en una propera edició, després de 
parlar assossegadament amb els afectats, també per respecte 
als nostres lectors, prometem donar a conèixer els fets a què 
ens referim. 

L'original cartell guanyador del 
concurs ""darrers dies 2004"". L'autora 
va ser Cristina Sosa, alumna de quart 
curs del col·legi s"Auba. 
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UNA ESPOSA I FILLA DOLGUD~ 

Sóc filla del músic Miquel Llull ""Pirlitu" i de Catalina 
Sureda "Vergera", i esposa del músic Bartomeu Massanet 
"Carbó". Voldria contar, tan bé com sigui possible, un relat 
històricomusical que he viscut de prop amb mon pare i el meu 
marit, que a vegades s'ha oblidat o s'ha trastocat, corn va passar 
amb l'article "La Banda de Música: una mica d'història", de la 
revista "Cap Vermell", número 252, el qual em va fer la sensació 
que tot s 'havia fet per obra i gràcia de Déu. 

Mon pare i el meu espòs compliren la seva tasca 
i ara m'he vist en el dret i el deure de protegir i divulgar el seu 
llegat musical, que aquest dia es quedà en l'oblit, però la seva 
trajectòria fou llarga i no és fàcil d' oblidar. No és estrany que 
s'ob lidassin de mon pare ja que els gabellins tenim el defecte 
de no saber apreciar allò que han fet certes persones amb molt 

·d'esforç i sacrifici i a vegades han hagut de ser persones de fora 
poble les qui treguin a la llum la seva obra. Ja va passar amb el 
músic compositor Baltasar Moyà, l'obra del qual fou estudiada 
per Joaquim Esteve Vaquer, un valencià. Fa uns dies que 
arribaren a les meves mans uns folis d'una senyora anomenada 
Isabel Alburquerque, qui investigà la vida i la música de Miquel 
Amengual. Aquesta senyora inicià un estudi en escoltar una 
cançó seva, la lletra de la qual li despertà la curiositat de 
conèixer-ne I' autor. Tant Baltasar Moyà com Miquel Amengual 
ta temps que moriren i uo hi l.ta cot:tan.is per a infom1ar~nos-cn. 

No és un treball fàcil recopilar en uns folis quasi un segle 
d'història musical d'aquest poble. Jo em dedicaré especialment 
als qui han ensenyat música per a banda, per més que s 'ha de 
dir que hi ha hagut altres persones que s 'han dedicat a 
I' ensenyament i que no puc dei car en l'oblit. El meu marit sempre 
ha tengut una profunda admiració per Llorenç Ladària "es cego 
Ferrer", qui, com indica el seu nom, no hi veia; en aquells temps, 
quan I' electrònica encara no existia, amb la seva música i la seva 
manera de tocar el violí, va alegrar el poble. Era un home de gran 
sensibilitat musical, repadrí de la cantant Bàrbara Femenies. Cal 
recordar també Jordi Sansó, pare del violinista Bernat Sansó 
"Corem", qui va desenvolupar la seva tasca a Palma i per 
desgràcia ja no és entre nosaltres . Jordi Sansó ensenyava 
instruments de corda i va formar una rondalla. Record, igualment, 
aquelles persones que s'han dedicat al solfeig i al piano, entre 
les quals la senyora Catalina Rosselló, ja finada, Elionor 
Gómez-Quintero, Berta Liesegang o Maria Antònia Gomis, les 
quals encara exerceixen la seva obra com a tals. 

Ara passaré a relatar 1' obra de mon pare, que he copiat 
del resum que, el dia de la seva jubilació, va fer el poeta gabellí 
Pere Orpí, amb una introducció bellíssima en què es desgrana 
allò que és la música i allò que significa per als pobles. 
Aquest és el resum: 

"Ell911, quan Miquel Llull Moll tenia 16 anys, començà 
els estudis de solfeig i teoria de la música amb el mestre compo
sitor, senyor Miquel Amengual Martínez, encarregat aleshores 

del far de Capdepera, i, amb altres al·lots de la seva edat- els 
germans "Xerubins", Serafi Nebot, Josep Terrassa "Cirera" i 
d'altres-, cada dia es traslladava a peu fins al far per assistir a 
les classes. Acabat el solfeig, va aprendre a tocar la flauta amb 
el mestre esmentat. El1913 organitzà i dirigí l'estudiantina "Es 
testament desastrós", compost pel mestre Amengual, en què 
prenien part instruments de vent, pols i pua. 

El1915 organitzà una altra estudiantina, amb el nom de 
"Sa pipa". Des de 1915 fins al present s 'ha dedicat a I' ensenyança 
de solfeig i a la formació de futurs músics, destinats la majoria a 
fer part de la banda local. No hi manquen, entre aquests, alguns 
alumnes destacats, que han arribat a figurar en les files de la 
banda de música del Regiment d'Infanteria, entre els quals Gabriel 
Alzina "Puig" i Josep Llull "Fava", a més dels grups d'al· lots i 
joves, i d'altres de nines i jovenetes, que ha organitzat en 
selectíssimes rondalles. 

El 1919 dirigí l'estudiantina "S'aeroplano". En aquell 
temps formava part de la banda local com a flautista. 

El 1923 es va fer càrrec de la direcció de la banda, al 
temps que tocava a l'orquestra que amenitzava, en el teatre 
Oriental, les sessions de cine mut. 

Cap a l'any 1938 es reorganitzà la banda sota la direcció 
del senyor Pere Antoni Massanet. Miquel Lull es va fer càrrec 
del baix, Í11slwment que ha continuat tucilllt fin¡¡ o.ls nostres 
dies, a les ordres de l'esmentat director senyor Antoni Oliver i 
del senyor Bartomeu Massanet." 

Per continuar el meu relat, he de dir que mon pare va 
seguir a la banda al llarg dels anys, ensenyant músics fins que 
salut li ho permeté. Quan va tenir dificultats per caminar, es va 
retirar definitivament, i el dia 7 de febrer de 1976 morí. Vàrem 
enterrar el seu cos per no la seva obra, ja que ens deixà el seu 
llegat, i ara escric aquesta petita memòria per tal que les gents, 
actuals i futures, sàpiguen més coses del nostre patrimoni musi
cal i especialment del recorregut de la Banda de Capdepera: 
FOUUNHOMEQUEVA VIUREAMBLAMÚSICAIPERA 
LA MÚSICA I L'ESTIMÀ FINS AL DARRER DIA 

Ara també vull fer un esbós del recorregut musical del 
meu marit, Bartomeu Massanet, qui va néixer el 29 de març de 
1924. Tota la vida I 'ha dedicada a 1' ensenyança dels instruments 
de banda i pua. Els tres quarts de segle que li ha tocat viure han 
estat anys de molts de canvis polítics, socials i econòmics, cosa 
que ha fet que la seva tasca musical s'enquadri dins aquests 
canv1s. 

Als 13 anys va començar a estudiar solfeig amb Francesc 
Ladària Ferrer i instrument amb Miquel Llull "Pirlitu". Als 15 
anys va entrar a la Banda de Capdepera, i als 19 anys ingressà 
voluntari en Regiment d Infanteria no 47 de Palma, on completà 
els seus estudis amb el compositor i mestre Bartomeu Oliver 
Martín, i de clarinet amb Gabriel Alzina "Puig". Passaren uns 
anys fins que el llicenciaren per qüestions polítiques. Tomà a 
Capdepera quan la Banda era dirigida pel senyor Antoni Oliver 
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"Duro",peròaquests'hivamantenirpoctempsjaqueeravio- "Mosson". Ambdós tenien els fills a l'escola de música, foren 
linista i tocava a les coves del Drac, cosa que l'obligà a deixar la presidents del Centre Cultural, duen una trajectòria molt llarga 
direcció. En aquesta disjuntiva, la Banda va haver de nomenar com a músics des que eren alumnes de mon pare, i fins al present 
un nou director, i en sortí elegit, per votació, Bartomeu Massanet han continuat a la Banda. Més de cinquanta nays d'una vida. 
"Carbó". La Banda tenia unes necessitats i unes despeses que _ D'altra banda, s'ha de destacar que al mateix temps que 
no podia cobrir. Jeroni Ferrer "Maleter" i el meu espòs pensaren feia la seva tasca dins la Banda, el meu marit va organitzar dues 
que a can March els podrien ajudar, i fou així que parlarem amb rondalles, una al començament del seu recorregut musical i 1 'altra 
dona Elionor Servera, qui els vaferundonatiude S.OOOpessetes, cap a 1978, amb el nom d"'Aplec de gabellins". 
donatiu que continuà arribant .durant anys, de mans dels Cada diumenge anaven a donar concerts a la plaça dels 
apoderats de la casa. Mariners, per mirar de sufragar les despeses. 

Les circumstàncies de 1' època anaren empitjorant i El Consell Insular de Mallorca va organitzar les "trobades" 
l'esc'!lanodonavaalurnnessuficients,jaquemonparel'havia per a recuperar bandes i per a salvar-ne d'altres que tenien 
deixada completament per raons d'edat (sempre va dir que si la problemes de subsistència. La Banda de Capdepera sempre hi va 
pedrera no donava músics, no hi havia MÚSICA, i que es podia participar, i n'obtenia la corresponent subvenció. 
considerar una bona collita si de cada cent alumnes que entraven Ell989, la Junta Fallera de València, a petició del C. C. Ban
en quedava un deu per cent de fixos); d'altra banda, el meu da de Música, oferí a aquest de participar a la Falla de l'Arbre, 
marit, per qüestions laborals, no impartia classes d'instrument i durant set anys. 
la Banda entrà en crisi per manca de músics. D~s de la fundació del Centre Cultural hi havia aires de 

Ens trobà ven en una època de dictadura i no hi sol haver renovaciÓ, hi havia quotes de socis, 1' ajuntament tenia una altra 
cap dictadura que fomenti la CULTURA i ajudi a engrandir-la. actitud. El meu marit, a causa de l'edat i de la quantitat de treball 
L'ajuntament passava per una crisi pitjor que la de la Banda de que s'acumulava, es trobava agobiat. Un company i amic amb qui 
Música, però hi hagué un grup de músics que mai va deixar ho va comentar Li suggerí de parlar amb Manuel Videgany a fi que 
d'assajar i va mantenir encès el caliu d'amor a la MÚSICA: mai aquest impartís les classes d' instruments de metall. Videgany, a la 
volgueren, aquests pocs músics, que el caliu s'apagàs. vegada, suggerí que, en o poder-ho fer ell mateix que es demanàs 

Un dia va venir a ca nostra Elionor Gómez-Quintero, a la coHaboració d'Enric Pastor per als instruments de fusta. Enric 
parlar amb el meu espòs, i li va demanar si volia ensenyar uns Pastor és un home tocat per la vareta màgica de la composició; és 
al· lots que anaven amb ella a solfeig, ja que tenien il·lusió de un arranjador com n'hi ha pocs. Va saber adaptar moltes obres 
tocar a la Banda. Ella no en sabia res, d'instruments de vent, d'orquestra perquè les interpretàs la Banda. 
però el meu marit ho podia fer, de manera que, tot i trobar-se Els anys no passen de bades per a ningú, i menys per a 
molt ocupat, ho volgué intentar pel bé de la música. Elionor Bartomeu. Arribà el moment de preparar la seva retirada de la 
continuaria donat-los classes de solfeig i el meu espòs els direcció.LaJuntadelCentreCultural,entreelsmembresdelaqual 
donaria classes d'instrument. I així ho ±eren. s'hi trobaven la nostra filla, Miquel Terrassa i Enricu Licscgnug, 

Anys després es va produiria incorporació de les al-Iotes proposaren a Enric Pastor de fer-se càrrec de la direcció de la 
a l'aprenentatge d' instruments de Banda. El grup es va anar Banda i aquest ho acceptà. El dia de Santa Cecília de 1989 es fa 
fent gran i les despeses també: s 'havien de comprar instruments retre 1 'homenatge de comiat del meu marit. Les agrupacions 
i treballar moltes hores. Ell sempre les va fer desinteressadament, musicals, passades i presents, se sumaren a 1' acte i 1' obsequiaren 
sense cobrar un duro per 1 'ensenyament ni per les tasques de amb plaques commemoratives. En aquell acte hi participà el batle, 
direcció. senyor Antoni Alcover, el qualli lliurà una placa de 1' ajuntament; 

D'aquell grup d'alumnes en sortiren dues, les primeres en aquell temps no era gens habitual veure les autoritats en actes 
de la història de Capdepera, que optaren per fer de l'instrument de la Banda. La Banda, dirigida per darrera vegada per Bartomeu, 
el seu mode de vida. Una d'elles, Catalina Ribot, elegí el saxòfon amb tots els seus membres, recolzats pels professors de 1' escola i 
i actualment treballa com a professora en un institut; 1 'altra, el futur director, va estrenar el pasdoble "Gabellins", compost per 
Catalina Terrassa, elegí la trompa i treballa a Catalunya, com a Enric Pastor. La dedicatòria d'aquesta obra diu: "A la Banda de 
membre de distintes orquestres simfòniques. Música Centre Cultural de Capdepera, i molt particularment al seu 
Com a conseqüència de l'augment del nombre d'alumnes director,senyorBartomeuMassanetNebot, "alrnamater"imotor 
d'instrument, amb totes les necessitats de formació que això infatigable". 
implicava, es va fundar el CENTRE CULTURAL BANDA MÚ- En el període de 1989 a 1993, la Banda va ser dirigida pel 
SICA, la presentació del qual va tenir lLoc el dia 27 d'octubre de senyor Enric Pastor, qui va fer un treball formidable, tanta I escola, 
1984, en un acte que va tenir lloc a l'església de Sant Bartomeu. que es va ampliar amb altres professors com amb la Banda. 
Es pretenia captar socis, amb les quaotes dels quals s'hauria de Aleshores es comentava que era una de les miUors de Mallorca. 
fmançar el projecte. S? aconseguí la col·laboració d'algunes per- Durant el període en què Enric Pastor en fou director, el 
sones, les quals no anomèn per no allargar-me excessivament, a Centre Cultural Banda de Música de Capdepera organitzà el "I 
totes les quals els don les gràcies, però n'hi ha tres que no puc Certamen Nacional de Bandes de Música, Vila de Capdepera", 
passar per alt que va tenir lloc el dia 3 de juny de 1990. L'obra obligada fou el 

Una és Eruico Liesegang, un d'aquells al·lots que tenien pasdoble • Gabellins ', d'Enric Pastor. La Banda de Capdepera va 
il· lusió de tocaT amb la Banda i anava a solfeig amb Elionor. Fins oferir 'La Gazza Ladra" de Rossini en l' acte de clausura del cer
als darrers dies de la seva vida va ser músic i membre incansa- tamen. 
ble del C.C.Banda de Música. El "II Certamen Nacional de Bandes de Música, Vila de 

Els altres dos són Miquel Alzina "Cuní" i Miquel Terrassa Capdepera" es va celebrar el dia 19 de maig de 1991 . L'obra obliga-
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dn fo u el pasdoble ·• (iguel Caldentey' e crit r--------------------------
per Enric Pastor per agrair a aquest .senyor els 
seus donatius i I adqu isició dels timbals; encara 
ara In seva esposa, Pilar Cabrer cada any fa LLO 

donatiu qu el meu espòs va reco !I ir puntualment 
i després el lliura al tresorer del C. C. Banda de 
Música. A J 'acte de clausura del certamen, la Ban~ 
da de Capdepera oferí"Guillenno TeU", de Rossini. 

Es varen oferir diferents concerts amb de 
la Coral s'Alzinar i la Banda, cosa que era habi
tual des de feia anys. 

En el concert de Sant Bartomeu, el 25 
d agost de 1992, es va estrenar I "Himne a 
Capdepera' , amb lletra de Pere Orpi i música 
d'Enric Pastor. En aquesta etapa el nivell musica l 
arribà a ser molt alt, però les desavinences que es 
produiren acabaren per destruir l'obra que tant 
havia costat aixecar. A finals de l'any 1993, Enric 
Pastor va deixar la direcció de la Banda. 

Després d'algunes discussions i 
reflexions de la junta del Centre Cultural, va 
prendre possessió de la direcció un jove valencià, 
Josep Joaquim Esteve Vaquer, el qual s'integrà a 
la Banda per Sant Antoni de 1994, i hi va estar 
fins al juliol de 1999. Per distints motius, deixà el 
càrrec de manera inesperada. El concert de Sant 
Bartomeu el dirigí Joan Martorell, qui fou 
substituït, al cap d'un any, per Joan Ramon 
Xamena, acftual director. 

El meu espòs, des de l'any 1989, ha 
continuat tocant a la Banda, fins el 3 de febrer de 
2004, dia aquest en què encara va assistir a 
1 'assaig. En aquest períod~, la seva col·laboració 
ha estat en qualitat de músic. D'uns anys ençà 
no participava en els passacarrers, ja que l'edat i 
el pes de l'instrument no li ho permetien. Havia 
decidit que en complir els 80 anys -20 de març
es retiraria definitivament, cosa que jo no creia. 
Però, després de llegir 1' article de "Cap Vermell", 
"Una mica d'història", i en veure que el seu treball 
de 3 8 anys de director i més de 50 com a músic es 
~ass~va d'una manera quasi insignificant i, a més, 
1 obht complet de mon pare, jo vaig donar suport 
la seva retirada. 

Ara hem entrat en una etapa molt diferent 
d'aquelles que he relatat fms aquí. Tenim una 
democràcia ben assentada, un ajuntament que 
vol fer una labor cultural en tots els àmbits, una 
escola de música reglada, una sala d'assaigs que 
s'havia reivindicat durant molts d'anys, i al 
capdavant de la Banda hi tenim un home jove, 
acabat de sortir del Conservatori, i darrere seu 
una junta també de gent jove que pot fer una 
bona labor per al bon funcionament de la Banda. 
J~ ~ls. desig tota casta de ventura, però és la 
htstona la que jutja. 

ANTÒNIALLULLSUREDA 

LES ELECCIONS I ELS MISSATGES 

. . Diue.n els entesos que, en les passsades eleccions autonòmiques i 
mumctpals, ht va haver alguns aspectes claus en la victòria del partit popular 
a les Il.les Balears. Segons els analistes, el disseny de Ja campanya va ser 
determmant. Una campanya complicada i cara en les formes però molt senzilla 
pel que fa als continguts; pocs missatges, clars i repetitius. Si a això hi afegim 
el mal moment de l'economia turística illenca, ara ens trobam amb el que ens 
trobam. 

A Son Servera, i als pobles en 
general, les properes eleccions -
espanyoles - semblen alguna cosa 
llunyana als interessos municipals i dels 
seus ciutadans i, per tant, la majoria de 
la gent es limita a escoltar alguns 
missatges a la televisió espanyola i vo
tar al partit que ha votat sempre. Sol ser 
així. 
Si la línia general de campanya del partit 
popular no canvia- sorprendria molt que fos així- i tomen utilitzar el mateix 
model de campanya, ja podem estar preparats pel que vendrà els propers 
mesos; España, una, grande y libre. 

Fixeu-vos ,si no, quin clima han creat a nivell d'opinió pública 
aquestes darreres setmanes. Declaracions, d'una banda, de l'actual ministre 
de defensa espanyol, Trillo, on afirma que morir por la patria es dar sentido a 
la vida. Encara que semblin declaracions d'algun dirigent de la jihad islàmica, 
us assegur que les va fer un ministre espanyol del partit popular. Al mateix 
t~mps, R~joy, can.didat del partit popular diu que se'n va a Londres per nego
ct~r el tema de Gtbraltar. No em negareu que tot això -morir por la patria i 
Gibraltar ens porta a un temps pussut en blanc i negre d'ingrat record per a 
quasi tothom. 

A Mallorca, pel que llegim i sentim, sembla que els governants actuals 
del partit popular segueixen el mateix camí. Matas digué a Madrid - davant 
d'un auditori majoritàriament mallorquí- que potser s 'havien equivocat vint
i-cinc anys abans en la redacció de la constitució espanyola pel que fa a l'estat 
de les autonomies. Els havien donat massa poder. Curiosament, el creador de 
Matas, el president Cañellas, es va queixar durant molts d'anys del poc poder 
que tenia l'autonomia, però ara a Madrid els han posat tots a les ordres i toca 
dir el contrari. O potser el Sr Matas pensa així realment i, encara que sigui més 
jove, estigui molt a la dreta de Cañellas, que ja és dir. 

També hem sabut de la intenció del govern balear de carregar-se 
d'arrel l'ensenyament en català a les Illes Balears. Un procés que ha costat 
tants anys d'arrencar i, una vegada s'havia normalitzat sense divisió social, 
pot quedar avortat per la decisió d'uns dirigents empegueïts de ser mallorquins 
i d'haver après a ca seva una llengua diferent de l'espanyola. 
Deu ser que el Sr Ma tas i el Sr F iol quan passegen per Ciutat no senten a parlar 
prou en espanyol. Tanmateix, aquest és el paper dels coHaboracionistes en 
qualsevol procés de colonització. Al llarg de la història, en podem trobar 
molts exemples. Segurament, però, ara els haurem de sentir dir que ells, el partit 
popular, són la millor opció per defensar els interessos dels mallorquins, 
menorquins, eivissencs i formenterers al parlament espanyol. 

Potser, tots aquests arguments, un per un, no tenen més importància. 
Ajuntar, però, en una mateixa setmana Gibraltar, morir por la pa tria i l'eliminació 
del català no fa gens de gràcia. Més aviat comença a fer por. 

Joan Torres. PSM Son Servera. 



capdepera, fa 20 anys 

Fa 2~ anys, 

deia ... 
febrer 1984 

Dedicàrem la portada del febrer de 1984, per 
mitjà d'un fotomuntatge, a madò MAGDALENA 
ORPI TERRASSA "XERUBINA", amb motiu del 
seu 106è aniversari. Que no són pocs. "Madò Magda
lena, molts com vos!", dèiem en aquella coberta d'ara 
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l'amo en Jaume Llaneres "de son Cabila", tampoc 
volgué quedar darrere i, en homenatge al seu 
predecessor, l'amo en Miquel "Pruna", ens eflocà un 
Argument amb 129 estrofes. 

- Madò Magdalena Orpi Terrassa "Xerubina" va 
complir 106 anys el passat dia 7 de febrer. Molts d'anys! 

-Ple de l'Ajuntament del dia 2 de febrer: UM, AP i 
PSOE voten contra la municipalització de les platges. 
LLAC i PCIB voten a favor. En conseqüència, es deixa 
el tema "damunt la taula" ( ... ) Quedava clar que per a 
1 'Ajuntament no hi havia, ni hi ha, altre interlocutor vàlid 
més que "Es Faralló"( ... ) Ple de l'Ajuntament del dia 8 
defebrer: sorprenentment, el batle proposa tornar a 
deixar l'assumpte "damunt la taula" ( ... ) Assemblea 
extraordinària de l'associació "Es Faralló" del dia 9 de 
febrer: després de passar comptes, el president Sr. 
Vaquer manifesta que de "lo de l'Agulla" no en sap res 

fa 20 anys . 
---------------. més que el que diuen els diaris (?) 

Portalet 
S'acorda proposar a 1 'Ajuntament un 
preu de licitació de 3 milions de 

El dedicàrem a dues dones, 
Magdalena Orpi i Francisca Rie
ra que, entre totes dues, sumaven 
209 anys de vida. Al mateix 
temps, volguérem fer, en aquell 
editorial, un cant a la vida: 

~---....~~-~·~L::::.~~~~~~~~~=~=I pessetes i oferir, 

~-.. 
complementàriament, 17 milions més 
per a inversions. Això sí, fent cons
tar el desig de l'Associació 

ADÒ MAGJ?At.ENA, d'intervenir en la distribució 
-.. · ~OLTs CDM vos! d'aquests doblers. Una intervenció 

"Voldríem que el nostre càntic fos 
una afirmació de i a la vida; i al 
mateix temps un rebuig a tot el 
que sigui uegal;iÚ u uisminul;iÚ ue 
la vida", dèiem, i deim. 

Grumallons 
Els escomesos, en el número 

3 8 de "Cap Vermell", foren 
JOAN PASCUAL (batle), a 
propòsit de les futures obres de 
sanejament de Capdepera; i 

digna dels millors temps del 
fnmquismP-. 

Entrevistes 
Els entrevistats foren Antoni 

Moll "Miquelet", i la seva esposa 
Àngela, d'una banda; i Lluís Nebot, 
de l'altra. I amb ells parlàrem de 
"granges", de gallines i conills, 
respectivament. 

Altres seccions 
LLORENÇ CAIMARIL----------------------- - Cartes a Cap Vermell 
(metge), a qui demanàrem informació sobre problemes 
existents amb els talonaris de recpetes per a 
pensionistes. 

Plaça des Sitjar 
- Participació. Aquesta podria ser la paraula que 

recordàs la presència de la nostra Banda de Música a 
la Trobada de Lluc (8 de gener), el concert de la Coral 
s'Alzinar a Sant F~lip Neri (13 de gener), i la presència 
dels nostres dimonis a la festa de Manacor ( 15 de 
gener). És una bona cosa que viure a un racó de l'illa 
no ens arracom. 

- Molt animada va anar, enguany, la festa de Sant 
Antoni( ... ) Les beneïdes es distingiren pel bon gust de 
quasi totes les carrosses ( ... ) El glosador d'enguany, 

- Dia de pluja. Jaume Fuster 
-Per què? 
- Dècimes afuades. Es Pator de son Perdiu 
-Adjectius musicals. Jaume Fuster 
-Diàleg amb l'amic. Això era i no era 
- Història de Capdepera, capítol XIV. Joan Sancho 

Alzamora "Coll" 
- Un organisme és .... Lucià Sirer i Fuster 
- Per la pau, ara. Gregori Mateu Estarelles 

- Condescendiendo favorablemente ... Francisco Vives 
-Recerca de l'equilibri. Joan Coll i Pons 
- Què és el marxisme? Mateu Gi/i 

- L'ametler (Primera Mostra Literària de 
l'Esperança). Joan Terrassa Sureda 

-Esports 
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Nota de premsa, EU-EV Capdepera coMUNICAT DE PREMSA d'UM-UCAP 

Capdepera, 24 de febrer del2004 

EU-EV demana explicacions a l'Equip de Govern 
sobre la situació en que es troben tots els expedients urbanístics 
oberts, i molt especialment el de la Sr. Regidora de Medi 
Ambient. 

L'Equip de govern de Capdepera segueix acumulant 
expedients d'infraccions i l'oposició encara no ha rebut 
explicacions sobre la casa il·legal de la regidora de Medi 
Ambient. 

Maria Orts considera injustificable la actuació de la 
regidora de Medi Ambient que va entrara l'equip de govern amb 
una casa totalment ilegal a zona rústica. 

Avui dematí, la regidora d'EU-EV de Capdepera ha 
demant la convocatoria d'un Ple extraordinari amb el següent 
ordre del dia: Explicació de la situació legal de la casa de la Sra. 
Regidora Pilar Garcia, "ja que simplement s'ens està 
comunicant que s'intenta arreglar però no sabem res més", i 
l'explicació de la situació en que es troben tots els altres 
expedients urbanístics obrets. 
Segons, Maria Orts, al departament d'urbanisme de 
l'Ajuntament de Capdepera hi ha més d'un centenar 
d'expedients que es varen obrir a les passades legislatures, 
que ara mateix es troben totalment aturats i l'actual equip de 
govern tampoc te intencions de fer res. 

La regidora de Medi Ambient, te unes responsabilitats 
polítiques per haber-se fet un chalet a fora vil ·la totalment 
il·legal, peró no hem d'oblidar que la seva infracció és una més 
de les moltes que trobam al nostre municipi, i per tant, des de 
EU_ EV demanam que el nou equip de govern compleixi amb 
la seva obligació i tramiti aquests expedients d'infracció. 

En referència a les declaracions fetes al Diari Ultima 
Hora el passat dia 26 per l'actual BATLE, Joan Ferrer, sobre el 
projecte del "Sendera de las Pi tas ", on manifesta: " .. se retra
saró. hasta finales de año por desidia del anterior gobierno 
municipal", ... No agilizaron los tramites para sacar adelante 
este paseo, ... lo dejaron aparcada y ahora nosotros lo hemos 
recuperada. " 

UCAP-UM vol constatar que l'anterior equip de Govern 
sempre va recolÇar aquest projecte i que les manifestacions de 
l'actual batle no són certes. I es pot demostrar: 

- Aquest és un projecte del Ministerio de Medio Am
biente (Dirección General de Costas), per això no s'entén que 
fos l'ajuntament que el "deixàs aparcat" o que siguin ells que 
l'hagin de recuperar, més bé és cosa del Ministeri. 

-L'únic assumpte que va dependre de l'ajuntament en 
aquell moment va èsser contestar a l'escrit amb R.E. del 22 
d 'Octubre del2002 on Costes so I-licita que 1 'ajuntament remeti 
un escrit on es manifesti la posada en la seva disposició dels 
terrenys municipals i vials afectats pel projecte i el comprimís 
per part de I' ajuntament de no exigir al Ministeri les taxes de la 
llicència d'obra. 

- L'ajuntament va enviar l' acord favorable del Ple a 
Costes el dia 19 de Decembre del2002. 

Tenint en compte, que en aquest període de temps, 
aquest assumpte va passar per dues comissions informatives, 
que el batle, Pep Gallego, va anar a parlar amb el cap de la 
demarcació de Costes i que va passar pel Ple de l'ajuntament, 
trobam que no es pot parlar de que l'anterior equip de Govern 
perdés el temps, sobretot tenint en compte que des del Decembre 
del2002 no s 'ha fet res més des de Madrid; Més bé pensam que 
Joan Ferrer fent aquestes declaracions ha volgut excusar al 
Govern Central pel seu retard o a ell mateix per no haver insistit 
durant aquests set mesos que duu de goverri. És més bo de fer 
donar les culpes als altres que aceptar els propis errors amb 
dignitat .Esperam també que Joan Ferrer es retracti davant els 
mitjans de comunicació d'aquestes desafortunades declaracions. 

S'OFEREIX INAUGURADOR TITULAT 

PER A TALLADES DE CINTETA, PRIMERES PEDRES, AIGÜES BENEÏDES. 

DISCURSOS DE DISTINTES DURADES: CINC, DEU, QUINCE MINUTS, A CONVENIR, 

HIMNE NACIONAL INCLÓS. 
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JVIaria Sal om, 
cap de llista del Partit Popular al Congrés dels Diputats 

"Mariano Rajoy convé als ciutadans de Balears" 
Maria Salom va conèixer la notícia de la seva 

designació com a cap de llista al Congrés dels Diputats en 
les eleccions generals el dia 19 de gener. Hores abans del 
comitè regional, el president regional del PP. Jaume Matas, 
la va citar per comunicar-li aquesta nomenament juntament 
amb el comitè electoral del partit. Als seus 36 anys, Maria 
afronta el repte polític més iZ.Zusionant de la seva vida i 
afirma tenir moltes ganes de ser la veu de Balears a Madrid 

_una vegada se celebrin els comicis. Maria Sal om, continuarà 
exercint les seves funcions a la regidoria d 'Hisenda i 
Pressuposts de l'ajuntament d'Inca. Quan sigui diputada 
nacional intentarà venir sempre que pugui a Mallorca i co
lar-se en el Parlament de les Illes Balear.s per seguir les 
evolucions dels plens del seus companys de partit i govern. 
Un Parlament que segur enyorarà després de 12 anys, és a 
dir, 3 legislatures consecutives on ha participat activament 
des que tenia 24 anyets. 

I. -Com va rebre la notícia de la seva elecció com a 
candidata al Congrés dels Diputats? S'ho esperava? 

Sincerament, amb molta de sorpresa, i a la vegada 
amb una enorme alegria i il·lusió. No m'ho esperava perres. De 
fel, va l:UHt!ix.t:r la 11u lícia d waleix dia que tothom, només unes 
hores abans que es fera pública i òbviament, estic davant 
d'un repte i de fer feina amb moltes ganes. Jo sempre he dit 
que, primer de tot, som una persona de partit i si el President i 
el meu partit consideren que som la persona adequada per a 
encapçalar la llista al Congrés dels Diputats, idò accept en
cantada. 

2.- Què és el que espera d'aquesta campanya que 
començarà en pocs dies? 

Sobretot, esper que sigui una campanya neta i això, 
com tots sabem perquè 1 'oposició ens té, lamentablement, 
acostumats a jugar brut, per tant sabem que serà complicat 
però intentarem no caure en les seves males formes. 
Naturalment, vull centrar-me en el meu partit i farem feina en 
positiu i sempre pensant en el benefici dels ciutadans, aquest 
és el missatge. 

3.- Quin és el resultat del Partit Popular de les Illes 
Balears en aquestes eleccions generals de març? 

Sens dubt~, l'objectiu és que Mariana Rajoy sigui el 
pròxim president del Governo d'Espanya, aquesta es la nostra 
meta i per a això, estam treballant dia a dia perquè creim que el 
Partit Popular és l'única força d'Espanya capaç d'oferir un 
model coherent, de futur, de benestar i de progrés per al nostre 
país. I he de dir que contam amb 8 anys de molta de feina 
realitzada i sobrtetot, ben feta com a gran aval. Després, a 
nivell de Balears sabem que 1 'èxit de les eleccions generals del 
2000 es dificil d'igualar però va ser una gran demostració que 
la societat balear no volia el Pacte de Progrés i va confiar 

novament en el Partit Popular, una prova més que després es va 
corroborar amb la victòria de Jaume Matas el passat 25 de maig. 
Crec que quan t'enfrontes a unes eleccions és un repte i com a tal, 
sempre et marques, com a mínim, repetir el resultat anterior, que en 
aquest cas va ser magnífic amb 1' elecció de 5 diputats per a1 Partit 
Popular, però tampoc podem estancar-nos en aquella xifra i si se 
poguessin millorar, tot i que som conscient que és molt complicat, 
que no sigui per feina i il·lusió ja que ho intentarem com sigui. 

4.- ¿Quina creu vostè que és la fórmula per repetir 
l'èxit absolut que va obtenir el PP en les eleccions generals del 
2000 amb Rosa Estaras al capdavant? 

Trob que Rosa Estaràs és única com a política i la seva 
experiència em pot ajudar perquè ella i tot el seu equip va fer una 
gran campanya i els ciutadans li varen douar la sc;va confiança. Si 
hi ha res actualment que destaca el Partit Popular és, com he dit, 
el treball diari i els resultats obtenguts. La fórmula sempre és la 
mateixa, acostar-nos als problemes dels ciutadans, escoltar les 
seves propostes i iniciatives i procurar realitzar un programa elec
toral capaç de fer del seu país, de la seva comunitat, de la seva 
ciutat o poble un lloc de vida millor, amb infrastruchires, 
equipaments, serveis i a la vegada que el seu progrés, benestar i 
qualitat de vida romanguin garantits com fins ara. El model de 
gestió del Partir Popular és bo i ~fic:ient i això e]¡;; ciutachtn¡;; ho 
saben i per això esperam que novament reeditin la seva confiança 
en el nostre projecte de país perquè saben que funciona. 

5.- Una vegada arribi a Madrid, en què centrarà la 
seva feina? 

Pens que és prest per parlar de Madrid, abans em queda 
un mes molt dur on vull anar a tots els racons de Balears per. 
explicar que Mariana Rajoy convé als ciutadans de Balears. El 
que és fonamental és fer entendre a la gent que Madrid no està 
tan lluny de Balears com sembla, acurtarem aquesta distància que 
no és tanta. Molts de ciutadans creuen que allò que es cuina a 
Madrid, a la capital d'Espanya, no té res a veure amb la realitat 
balear i aquesta percepció errònia l'hem de canviar perquè els 
interessos de Balears es vegin reflectits al Congrés, per a exigir 
que es tenguin en compte les necessitats de les nostres illes, per 
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a re oldre els nostres problemes. En definitiva tenir la ment en 
Balears encara que fís icament em trobi a Madrid moltes de 
vcgade . més sempre que pugui hi seré aquí perque me fa 

111; \ta d' il· lusió seguir fent feina en la meva regidoria d'Inca. 
6.- Què és el que més destaca de tota la granfeina del 

Partit Popular en aquests darrers 8 anys de Govern? 
El que s'ha aconseguit pel bé d'Espanya és molt. És 

complicat fer un resum però si parlam un poc de les àrees allà on 
feina més falta canviar de política perquè Espanya anava per un 
molt mal camí, podem dir que els dos governs de José María 
Aznar han aconseguit no només canviar el rumb sinó impulsar 
el seu desenvolupament si es compara amb com estava all996 
i això és indiscutible. La gent sap quina Espanya teníein al 96 
amb un endeutament enotrne perquè els socialistes tenien una 
política en la qual havia més despesa pública que ingressos. El 
Partit Popular ha sabut modificar aquesta patètica tendència 
perquè el país tengui en l'actualitat, una economia pròspera i 
competitiva a través d'una polí tica econòmica de reducció 
d'impostos (s'baixat l'IRPF, eliminat l'lAB ... ), liberalització dels 
sectors, descens en els tipus d'interès, etc. Podríem continuar 
parlant però, bàsicament, el PP en 8 anys ha aconseguit menys 
dèficit i més creixetp.ent. 

El primer apartat és l'economia i el segon el treball, la 
nostra millor política social. En 8 anys el Govern d' Aznar ha 
creat 4 milions 300 mil nous llocs de feina amb el gran descens 
de l'atur que això suposa. Aquests llocs de feina estan ocupats 
en la seva meita per dones i 928.000 per joves. A més, s'han 
garantit les pensions dels jubilats i els seus augments perquè la 
Seguretat Social està sanejada, ajudes econòmiques de 100 euros 
a mares amb fills menors de 3 anys per compaginar la vida labo
ral amb la familiar ... i moltes coses més que necessitaria molt 
més temps per explicar eles. 

7.- El Partit Balear, novament, amb la .seva 
designació, demostra que aposta per les dimes més que 
qualque altre partit no? 

El Partit Popular, en contra del que pensen alguns 
partits de l'oposició sempre han presumit de cupos, quotes per 
a garantir el mateix nombre, nosaltres creim en les persones i en 
els seus mèrits i si ha d'haver més dones doncs les haurà perquè 
això significarà que estan millor preparades. A nivell balear, Rosa 
Estaràs ja encapçalà la llista al Congrés i els seus resultats varen 
ser espectaculars i ara el nostre partit ha confiat en mi, perquè 
creu que som la candidata adequada en aquests moments. 
L'oposició defensa igualtat per a la dona però, curiosament, cap 
govern autonòmic anterior havia tengut fins a 5 dones 
conselleres en l'Executiu i és per estar-ne orgullosos. 

8.- Quines són les prioritats del programa del Partit 
Popular? 

El Partit Popular coneix perfectament quin és el camí 
perquè Espanya continuï en el marc de la prosperitat. Nosaltres 
estam confeccionat el programa amb l'esperança de trobar les 
solucions als problemes dels ciutadans i el nostre programa 
serà, com sempre, un compromís signat amb la societat perquè 
nosaltres complim amb allò que hem promès. L'altre dia, el 
secretari d'Estat d'Economia va venir a Palma i va dir que el 
Govern del PP ha complit el seu programa en un 95% i això és 
digne d'orgull. Nosaltres no prometerem "el oro y el moro" com 
se sol dir, perquè no enganam a la gent com el PSOE, dir que els 
llibres seran gratis és una aberració perquè finançar és 
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impossible. No obstant això, si prometem que continuarem amb 
la nostra política de baixar els impostos que es el que a la gent 
realment li importa. Seguirem garantint una economia sòlida i 
potent a nivell europeu, un país on cada dia hi hagi més feina 
(més aprop de la plena ocupació), gràcies a la tasca del Govern 
de José María Aznar. Garantim la seguretat, més oportunitats 
per a tots, més justícia, més formació . .. etc. 

9.- Quina opinió té del procés de descentralització 
cap a les comunitats autònomes? 

El Partit Popular a nivell nacional ha aconseguit que 
Espanya sigui un dels partits més descentralitzats d'Europa. 
L'aposta del PP pel modelo constitucional ha dut al Govern a 
culminar el desenvolupament de 1 'Estat de les Autonomies. Amb 
la política de descentralització política i administrativa impulsa
da per José Maria Aznar, avui les comunitats gestionen les àrees 
clau per a la prestació dels serveis públics que demanden els 
.ciutadans. Quasi el 40% dels traspassos efectuats a les 
comunitats s 'ha produït amb el Governo del Partit i segur que 
continuarem treballant en aquesta línia sempre des del respecte 
i aposta per la Constitució i 1 'Estatut, dos marcs, la reforma dels 
quals nò lleva en absolut la son à la població i sí temes com les 
hipoteques ï el com arribar a fmal de tnes, per exempÍe. 

10.- El compte enrere ha començat. El Partit Popu
lar ja té llest el seu programa electoraL Mariano Rajoy ja ha 
anunciat que potenciarà la justícia, la seguretat, la sanitat, 
l'habitatge ... etc. A més d'això, com pot convèncer Maria 
Salom als ciutadans de Balears perquè votin Mariano Rajoy 
i al Partit Popular? 

Simplement perquè Espanya s'enfronta ara a la 
disjuntiva de continuar amb un model que saben que funciona 
i no embarcar-se en la aventura d'altres programes que , 
probablement serien fruït de pactes entre partits i que són un 
poc "un tot a 17'' oferint un programa distint a cada comunitat 
autònoma. Mariano Raj oy és la millor i única aposta de futur per 
a Espanya i això els ciutadans hó saben perquè ens avala la 
credibilitat, la transparència. El PP és l'únic partit que garanteix 
1 'estabilitat institucional i el progrés del país, a més de 1 'unitat i 
la cohesió interna. En definitiva, als ciutadans de Balears ens 
convé que a Madrid hi hagi un Govern del PP amb Mariano 
Rajoy com a president del Govern d'Espanya per aprofitar la 
gran sintonia entre el govern central i autonòmic que permetrà 
invertir i millorar les nostres illes. 



especial eleccions '04 36 

N a:n..da Ramon., 
cap de llista de Progressistes per les Balears al Congrés dels Diputats 

"U na política al servei de les persones" 

Nanda Ramon (Palma, 1964) és llicenciada en 
Filologia Catalana i Postgraduada en Planificació i 
Serveis Lingüístics. Des de l'any 1989 exerceix com a 
professora d'ensenyament secundari. 

Tres anys abans ja era militant del PSM, on ha 
desenvolupat tasques vinculades als secretariats de 
Formació, Educació i Cultura. També ha estat coordi
nadora de Cultura i Joventut del Consell de Mallorca 
i tècnica de la Direcció General de Política Lingüísti-
ca. 

Arreu la coneixen com una persona compromesa 
activament amb el món de l'Educació, la cultura, la 
normalització lingüística, la defensa del territori i el 
feminisme. 

Ara és la cap de llista de la coalició Progressistes 
per les Illes Balears a les eleccions generals del mes de 
març. 

1.• Com afrontes la teva responsabilitat al cap de 
la coalició? 

Amb molta responsabilitat, però, també, amb molta 
il·lusió. Les eleccions del mes de març són una oportunitat 
històrica per aturar là majoria absoluta del PP al Congrés 
dels Diputats i per propiciar un canvi de govern. També és 
una oportunitat per acabar amb els plantejaments 
bipartidistes que, a Balears, han exclòs fins ara cap altra 
representació que no fos el PP i el PSOE. 

Progressistes per les Illes Balears (PSM, EU, ELS 
VERDS, ERC) és un projecte unitari i compartit per molta 
de gent. Per això mateix és una garantia real de canvi i un 
exercici de responsabilitat, de compromís i de coherència 
amb el moment polític actual. 

2.- Com heu arribar a aquesta coalició? 
La coalició s'explica bàsicament per les circumstàncies 

en les que neix. El moment polític és complicat i, en molts 
d'aspectes, dramàtic. El Partit Popular fa vuit anys que 
governa a Madrid, els darrers 4 amb majoria absoluta. 
Durant aquest temps, ha exercit una política regressiva en 
molts d'aspectes: descentralització, democràcia, medi 
ambient, drets individuals i col·lectius ... Ha provocat un 
clima de crispació i d' enfrontamet permanent, ens ha aïllat 

d'Europa i ens a sotmès als EEUU. 
El començament de legislatura a les Balears també ha 

estat terrible: agressions manifestes i desproporcionades 
que intenten acabar amb el territori, la llengua i la llibertat 

En aquest context, i atenent les demandes de molts de 
ciutadans que sentien la necessitat de fer alguna cosa 
pràctica al respecte, ha estat fàcil trobar els punts de 
contacte i sumar aquelles coses que ens uneixen, els 
continguts que compartim, que són la majoria i els més 
importants. 

Nanda Ramon a Capdepera 

primera diputada nacionalista i progessista de la 
història de les Illes Balears? 

El març del 2000, a les passades eleccions generals, 
les quatre forces polítiques que integren la coalició varen 
obtenir 50.000 vots. Un resultat que, cas de repetir-se, 
aconseguiria un escó al Congrés dels Diputats. 

Tanmateix, el creixement de població ha fet que les 
Illes Balears hagin de triar en aquest a ocasió un diputat 
més. Això encara facilita més els objectius de la coalició. 

Així mateix, un projecte unitari i il·lusionador com el 
nostre també pot aconseguir nous vots d'altres sectors: 
l'abstenció, el vot útil al PSOE en altres eleccions, els 
indecisos, els des enganats del PP ... 

4.- Què marca la diferència entre Progressistes 
per les Illes Balears i les altres opcions electorals? 

En primer lloc, és 1 'opció electoral de Balears que 
defensa més obertament els valors democràtics i 
progressistes, el territori i la identitat. 

A més a més, però, la gran diferència de Progressistes 
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p r les Liles Balear, 's la força de la 
reprc: entació. Els diputats i diputades 
de la coalició, en arribar a Madrid, 

seran una veu forta i no subordinada a 
cap partit estatal. No se diluiran en una 
majoria parlamentària de govern o 
d'oposició i només hauran d'actuar en 
noms dels ciutadans i ciutadanes 
d'aquest país 

5.- Com concretaries les vostres 

principals propostes de programa? 
En general, allò que volem és servir 

als ciutadans i atendre els seus 
problemes, les seves reivindicacions i 
les seves necessitats. Els ciutadans 
d'aquestes Illes han estat oblidats i 
marginats i han patit un greuge important 
des de molt de punts de vista: 
finançament, infraestructures, costos 
de la insularitat... hem de treballar per 
compensar aquestes greus desigualtats 
i per avançar en el benestar reals dels 
nostres ciutadans. 

Per això ens proposam uns eixos 
principals d'actuació: "Tots els drets 
per a totes les persones", "L'economia 
al servei de les persones en un model 
sostenible" i "Més pau, més democràcia, 
més solidaritat". També ens plantejam 
un instrument imprescindible per 
avançar en els punts anteriors: 
l'autogovern. Aconseguir uns serveis 
millors per a tots els ciutadans passa, 
inevitablement, per reformar l'Estatut 
d'Autonomia, revisar el finançament, 
compensar la insularitat... 
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En definitiva, volem fer una política 
al servei de les persones . Volem 
resoldre els problemes de les Illes 
Balears i fer que les seves necessitats 
i reivindicacions siguin adequadament 
representades al Congrés dels Diputats. 

Josep Lli-teres, 
cap de llista d' Unió Mallorquina al Congrés dels Diputats 

Casat l'any 1983 amb Aina Pons i Pons, tenen 
dues filles -Aina (1984) i Angela (1986)- i un fill -
Josep (1992)- i viuen a la barriada del Molinar de 
Palma. Neix a Manacor, el 15 de maig de 1956, de pare 
artenenc i mare lleidatana, a la Plaça de la Mora, ben damunt 
"Cristalería Isleña" de propietat familiar.Disfruta, quan té 
temps, del teatre, la lectura i el cine així corn de 1 'activitat a 
l'aire lliure, especialment l'agricultura d'autoconsum i l'esport. 

].-Quins són els principals arguments amb els 
quals es presenta Unió Mallorquina a aquestes 
eleccions? 

Unió Mallorquina és presenta com a única opció 
nacionalista de centre i liberal. És l'única opció nacionalis
ta per a Mallorca perquè ens hi presentam sense anar 
coalligats amb ningú més i només hem de retre comptes 
als ciutadans de Mallorca. També és 1 'única opció liberal 
perquè recordem que el nostre partit és 1 'únic de l'Estat 
Espanyol que és membre de la internacional liberal de ple 
dret, amés tenim una vicepresidència. També és 1 'única 

opció de centre perquè tant la dreta com l'esquerra s'han 
radicalitzat en les seves posicions. 

2.- Existeix en l'actualitat un debat obert sobre una 
reforma de la Constitució. Quina és la posició d'Unió Mallor
quina? 

Com a únics representants del mallorquinisme 
polític proposam canvis, no tan sols a la Constitució si no 
també a l'Estatut d'Autonomia de les Illes Balears per tal 
d'assegurar que la nostra illa i la nostra comunitat tengui el 
pes específic que es mereix. 

Els canvis constitucionals que propugnem estan 
dirigits a assegurar la nostra veu a les institucions europees 
en aquells temes que siguin de competència exclusiva. És 
necessari reformar el Senat perquè sigui un vertadera 
cambra territorial i no es puguin aprovar Lleis de Bases 
sense la majoria qualificada de les Comunitats Autònomes. 
També demandam la introducció de l'ús de totes les 
llengues de l'Estat en tots els actes del Congrés i del Senat. 
Els senadors, consideram que, haurien d'esser elegits pels 
respectius Parlaments autonòmics. 
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Unió Mallorquina sempre ha fet un incís en què la balança 
fiscal és negativa pels ciutadans de les illes. Quines 
solucions proposa? 

La nostra aposta pel nacionalisme econòmic ens 
obliga a reclamar el Concert Econòmic amb a mecanisme 
de relació entre les Illes Balears i l'Estat. Aquest fet im
plica la transferència de l'Agència Tributària i de l'Oficina 
del Cadastre. 

D'aquesta manera tots els 
impostos es recaptarien i gestionarien aquí, 
podent donar els millors serveis que els 
ciutadans es mereixen, pagant a l'Estat les 
despeses comunes (Corona, exèrcit, 
exteriors ... ). 

3.- Per què aposta Unió Mallor
quina en aquestes eleccions? 

Les eleccions de dia 14 de març 
són molt importants per a Mallorca. No es 
pot deixar de banda la necessitat de tenir 
uns representants al Congrés dels Diputats 
i al Senat, amb els objectius fonamentals 
de, en primer lloc, representar i exposar la 
nostra realitat i les seves necessitats, en 
segon lloc, reclamar allò que ens correspon 
com a ciutadans de l'Estat, en matèria econòmica i cultu
ral, i en tercer lloc, denunciar els abusos de què som 
objecte des del poder central. 

4.- Què pensa .Josep Lliteres dels seu.~ 

contrincants? 
Abans de tot he d'aclarir que els meus contrincants 

són el senyor Rajoy, el senyor Zapatero i el senyor 
Llamazares, perquè a diferència dels altres caps de llista 
que es presenten a la nostra circumscripció, jo som candidat 
a president del Govern. Els altres, a 1 'hora de les votacions 
no es podran votar a ells mateixos. 

En aquesta ocasió s 'ha obert un nou escenari. 
Unió Mallorquina, sense cercar-ho, s 'ha trobat com l'única 
opció capaç de defensar els mallorquins sense lligams de 
cap casta i sense deure res a ningú més que als habitants 
d'aquesta terra. Unió Mallorquina se situa en el centre 
polític, front a unes esquerres més o menys radicals, 
lligades al centralisme, i una dreta agressiva amb tot el 
que representa el mallorquinisme. 

5.- Notarien els ciutadans un major 
autogovern? 

Un major autogovern repercuteix en una millor 
qualitat de vida de tQts els ciutadans de les Illes Balears. 
Des d'aquí coneixem els problemes que ens afecten millor 
que ningú, i en conseqüència, també podem trobar la millor 
solució. Més autogovern significa més i millors solucions 
per als problemes de les persones de les Illes Balears. 
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6.- Es veu de diputat a Madrid? 
Estic segur que Unió Mallorquina tendrà un 

resultat extraordinari, i que em present per ser diputat, i 
això és possible perquè partint dels vots de les darreres 
eleccions només ens falten devers dos mil vots per sortir. 
A més, si qualcú ha de rompre el bipartidisme és UM, que 
és el tercer partit de Mallorca, en nombre de vots i de 
regidors. Però, que cadascú pensi que el seu vot pot ser 

decisiu. 
7.- Quines són les competències 

que Unió Mallorquina reivindica per a 
les Illes Balears? 

Les matèries que volem que siguin 
transferides, ja sigui a través de llei 

• orgànica com a través de reforma de 
l'Estatut són: La policia autonòmica, 
perquè sense seguretat per als ciutadans 
no es pot parlar de llibertat; Administració 
de Justícia i gestió penitenciària, control de 
fluxos migratoris, gestió de ports i aeroports 
d'interès general i aigües interiors. 

8.- Vostès parlen de 
mallorquinisme polític ... 

La nostra targeta de presentació 
a les Corts és la mallorquinitat, en tant que hi volem anar 
per representar i defensar els interessos dels ciutadans 
d'aquí, no volem fer com els representant de les altres 
opcions q1.te queden diluïts dins 1.ms grups parlamentaris 
que no donen cap oportunitat de defensar Mallorca i els 
seus ciutadans des d'un punt de vista propi. 

Amb la nostra presència a les Corts tot Espanya 
sabrà que Mallorca, i per extensió les Illes Balears, també 
existeixen com a realitat cultural i històrica. 

9.- En què consisteix el vostre nacionalisme 
econòmic? 

Nosaltres creiem que l'adequat finançament de la 
Comunitat Autònoma és l'única manera de poder exercir 
realment l'autonomia, sense diners, no es poden fer les 
polítiques necessàries als ciutadans. Actualment la situació 
és que la nostra Comunitat té un dèficit de finançament 
que arriba a un 10% del PIB, quan la taxa de solidaritat 
que es considera normal a Europa és d'aproximadament 
un 4% del PIB. Aquesta és una situació d'evident injustícia 
que pateixen els ciutadans de Mallorca perquè veuen 
disminuïts els serveis necessaris i als quals hi tenen dret. 

10.- I ja per finalitzar, un missatge breu pels 
electors de cara a dia 14 de març 

Autogovern i sobirania són la clau del benestar i la 
qualitat de vida. És el moment d'exercir de mallorquí i 
votar per un partit mallorquí. El vot útil i necessari a la 
nostra terra és un vot a Unió Mallorquina. 

En tancar l'edició , Cap Vermell no ha rebut la resposta del PSIB-PSOE. 
Lamentam no incloure les seves propostes, ni l'opinió del seu cap de llista al 

Con rés dels Di utats, Francesc Antich, com era la nostra intenció. 
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Conte Ortogràfic 
En un temps llunya hi havia un déu anomenat Petroli 

que era molt generós amb les criaturas mortals, perqué 
els regalava una poció màgica per endolcir-los la vida; 
encara que només les persones benestants en notaven 
els efectes miraculosos . A més, el déu Petroli cometé 
I'enor de jubilar-se sense deixar testament; millor dit, 
se'n trobà un, pero incomplet; hi faltaven els signes de 
puntuació. L'escrit deia el següent: 

«Deix els meus béns al pontífex Bush no al 
banyeta Saddam tampoc no heu de fer hereus els 
escolanets Aznar i Blair mai de cap manera beuratge 
màgic per als inútils de I 'ONU tot el que he dit és el 
meu desig". 

Petroli 

El text no tenia sentit i els possibles hereus acordaran 
que cadascun presentaría per escrit la seva propia 
interpretació afegint-hi els signes de puntuació que faltaven, 
a fi de trobar-ne la interpretació correcta. I, en efecte, el 
pontífex Bush el presentà així: 

«Dei.t ds meus béns al pontífex flush, no al banyeta 
Saddam. Tampoc no heu de fer hereus els escolanets 
Aznar i Blair Mai, de cap manera, beuratge mrígic 
per als inútils de l'ONU. Tot el que he dit és el meu 
desig.» 

Petroli 

La versió del banyeta Saddam era un poc diferent: 
" ¿Deix els meus béns al pontífex Bush No : al 

banyeta Saddam. Tampoc no heu de fer hereus els 
escolanets Aznar i Blair Mai,de cap manera, beuratge 
màgic per als inútils de I 'ONU. Tot el que he dit és el 
meu desig. 

Petroli 

Els escolanets Aznar i Blair també manipularan el text 
a conveniencia-, 

<<¿Deix els meus béns al pontífex Bush? No. ¿Al 
banyeta Saddam ? Tampoc, no. Heu de fer hereus els 
escolanets Aznar i Blair. Mai, de cap manera, beuratge 
magic per als inútils de 1 'ONU. Tot el que he dit és el 
meu desig.» 

Petroli 

Peró els qui demostraran un amor més gran per les 
frases interrogativas varen ser els de l'ONU, perqué varen 
escnure: 

«¿Deix els meus béns al pontífex Bush? No. ¿Al 
banyeta Saddam? Tampoc, no. ¿Heu de fer hereus 
els escolanets Aznar i Blair? Mai, de cap manera. 
¿Beuratge màgic per als inútils de I 'ONU? Tot. El 
que he dit és el meu desig.» 

Petroli 

Davant la falta d'acord entre els personatges -cadascú 
defensava que el testament vertader era el seu- va inter
venir, per posar pan, el déu Sol, que era el pare de tots els 
déus. Decreta que s'havien acabat les estirades i ordena 
1 'expropiació forçosa de la poció màgica, perqué realment 
el déu Petroli no havia testat, com demostrava la 
interpretació correcta del text, que era la seva: 

«¿Deix els meus béns al pontífex Bush? No. ¿Al 
banyeta Saddam? Tampoc. No heu de fer hereus els 
escolanets Aznar i Blair Mai. De cap manera, beuratge 
màgil.: per uls inútils de 1 'ONU. Tot el que he dit és el 
meu desig.>> 

Petroli 

la aquest, al déu Petroli, culpable de tot I' embolic per 
la seva desbaratada ortografia, el castigà a llegir el llibre 
Manual de gramàtica per a travats i carabassots, fins al 
final de tots els segles. 

En Calaix i Desastre 



la darrera 

FLORA NOSTRA 
Els endemismes dins el·nostre municipi 

TÀXON: ARJSTOLOCHIA BIANORJI 
FAMÍLIA: ARISTOLOQUIÀCIES 
NOM èOMÚ: SENSE NOM CONEGUT 

per Felip Esteva Castro 

COMUNITAT: CL. ONONIDO-ROSMARINETEA. ASS.PASTINACETUM 
LUCIDAE SUBASS.AETHEORHIZETOSUM WILLKOMMII. 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA: Planta enfiladissa de fulles ovades de color verd ,...----------, 
fosc al davant i verd glauc pel darrere. Flors tubulades amb tonalitats brunes i violàcies 

FLORACIÓ: D'abril a juny 

HÀBITAT: És planta que normalment prefereix estar entre la macada i escletxes del 
rocam calcari. A vegades la podem trobar enfilada pels arbusts de les garrigues de prop j 
de la costa. Suporta qualsevol altura però generalment la trobam entre els 50-500 mts. 

\ 

DISTRIBUCIÓ: Gimnèsies (Mallorca i Menorca) 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: L'hem vista entre les escletxes del rocam 
entre el Cingle i la talàia Nova, als roquissars a baix del Telégrafo, entre 150-200 mtrs., 
als de Na Pana i Cala Fuster i al puig de ses Fites, al puig de s'Àguila 

OBSERVACIONS: És una planta d'aspecte molt delicat i que quan està florida és 
molt fàcil de reconèixer. No pateix amenaces ni gaudeix de protecció. Encara que no 
sigui una planta molt abundant, no crec que al municipi estigui en perill. 
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